
صدها میلیون دختر و پســر در جهان درگیر کارند و از آموزش و پرورش مناســب، 
بهداشــت، تفریح و آزادی های اولیه بی بهره اند. در ایران هم طبق آمارهای کارگروه 
کودکان کار و خیابان وزارت کشــور در سراسر کشــور ۲۶۰۰ کودک کار و خیابان 
شناسایی شده و تحت ساماندهی قرار گرفته اند و به گفته دبیر این کارگروه ۱۴ استان 
اولویت این ساماندهی هستند که در نهایت هدف اصلی بازگشت کودک به آغوش 
خانواده و بهره مندی از حقوق طبیعی خود همچون تحصیل، بهداشت، مهارت آموزی 

و غیره است.
به گزارش ایسنا، روز جهانی مبارزه با کار کودکان روزی است که برای افزایش آگاهی 
و فعالیت در زمینهٔ جلوگیری از کار کودکان، از سوی سازمان بین المللی کار پیشنهاد 
شده است. روز جهانی مبارزه با کار کودکان هر ساله در ۱۲ ژوئن )۲۲ خرداد( برگزار 

می شود و هدف آن تقویت جنبش جهانی بر ضد کار کودکان است.
برپایهٔ داده های سازمان بین المللی کار میلیون ها دختر و پسر در جهان درگیر کارند 
و از آموزش و پرورش مناسب، بهداشــت، تفریح و آزادی های اولیه بی بهره اند. بیش 
از نیمی از این بچه ها مشغول به بدترین شکل ممکن از کارهای کودکان اند؛ مانند 
کار در محیط های خطرناک، بردگی یا دیگر شکل های بیگاری؛ قاچاق مواد مخدر و 
حتی ورود در درگیری های مسلحانه. در ایران نیز با توجه به ضرورت جلوگیری از کار 
کودکان مسئولان امر تأکید بر ساماندهی کودکان کار و خیابانی داشته و بر اساس ماده 
۷۹ قانون کار ایران، اشتغال به کار کودکان زیر ۱۵ سال ممنوع است و در صورتی که 
کارفرمایی افراد زیر ۱۵سال را به خدمت بگیرد، متخلف شمرده و مشمول مجازات از 

جریمه نقدی و حبس تا پلمب کارخانه و ابطال پروانه کار می شود.
علی رضایی دبیر کارگروه کودکان کار و خیابان وزارت کشــور با اشــاره به اقدامات 
کارگروه کودکان کار و خیابان وزارت کشــور طی ۱۰ ماه گذشــته از زمان تشکیل 
کارگروه می گوید: این کارگروه مهر ماه سال گذشته ذیل دستور مقام معظم رهبری 

در راستای تشکیل شورای اجتماعی کشور در دولت دوازدهم شکل گرفت،  اما مغفول 
مانده بود و در دولت سیزدهم با همت شــهید آیت الله رئیسی فعالیت اصلی خود را 

آغاز کرد.
وی با بیان اینکه تنظیم گری بین دستگاه ها جهت شناسایی و ساماندهی خروج کودکان 
کار و خیابان از چرخه آسیب ها از اهداف این کارگروه است، اظهار می کند: این کارگروه 
نزدیک به ۴۰ سفر استانی در ۲۶ استان کشور را در کارنامه عملکرد خود طی ۱۰ ماه 

گذشته داشته است.
رضایی با تأکید بر اینکه کمیته کودکان کار و خیابان در ۲۶ استان کشور تشکیل شده، 
هدف از تشکیل این کمیته ها را ساماندهی کودکان کار هر استان با توجه به شرایط 
موجود هر اســتان عنوان می کند. دبیر کارگروه کودکان کار و خیابان وزارت کشور 
همچنین مصوبات اجرایی شده در این کارگروه را برشــمرد و یکی از مصوبات این 
کارگروه را آموزش کودکان کار و خیابان در آموزشگاه های سازمان فنی و حرفه ای 

عنوان کرد.
وی مهارت آموزی و توانمندســازی این کودکان و ایجاد اشتغال پایدار برای آنها در 
سراسر کشور را از جمله آموزش های کودکان کار و خیابان دانسته و اظهار می کند: 
سال گذشته و طی امسال سه هزار نفر ساعت آموزش کودکان کار را انجام داده و آنان 
را توانمند کرده اند. رضایی آموزش های ارائه شده به این کودکان را آموزش هایی عنوان 
کرد که با توان جسمی و فیزیکی کودکان کار و خیابان متناسب باشد و ادامه می دهد: 

از جمله این آموزش ها می توان به آموزش برق خودرو اشاره کرد.
دبیر کارگروه کودکان کار و خیابان وزارت کشور اظهار می کند: پس از تصمیم گیری 
و نظارت کارگروه کودکان کار و خیابان وزارت کشور بر عملکرد دستگاه های مربوطه 
و قوای مختلف در این زمینه در برخی از استان ها همچون مشهد، سمنان و فارس با 

کاهش حضور کودکان کار در سطح خیابان ها روبه رو بوده ایم.

وی از دیگر مصوبات کارگروه به مشاوره به این کودکان و خانواده آنها اشاره می کند 
و ادامه می دهد: یکی از اهداف مهم این کارگــروه بازگرداندن این کودکان به کانون 
گرم خانواده است. بنابراین با تفاهمنامه ای که این کارگروه با دفتر حمایت از اطفال و 
نوجوانان قوه قضاییه امضاء کرده، هزینه مشاوره این کودکان رایگان شده است. رضایی 
همچنین با اشاره به تفاهم نامه کارگروه کودکان کار و خیابان وزارت کشور با فراجا، می 
افزاید: طبق قراردادی که با فراجا بسته ایم قرار است تا سرشبکه مافیای این کودکان 
شناسایی و متلاشی شوند. دبیر کارگروه کودکان کار و خیابان وزارت کشور تصریح 
می کند: این کارگروه با دستگاه های مرتبط در این حوزه که براساس قانون حمایت از 
اطفال و نوجوانان مصوبه سال ۱۳۹۹، ۱۷ دستگاه تعیین شده است، تعامل دارد و در 
این راستا ۱۱ جلسه کارگروه ملی و ۴۰ جلسه استانی برگزار کرده است که جلسات 
ملی و استانی کارگروه کودکان کار و خیابان وزارت کشور رویکرد خانواده محور داشته 

و خانواده به علاوه کودک تحت حمایت قرار گرفته اند.
رضایی تعداد کودکان کار و خیابان شناسایی شده و تحت ساماندهی در سراسر کشور 
را ۲۶۰۰ کودک اعلام کرده و می گوید: بخش زیادی از این کودکان ساماندهی شده در 
کشور از اتباع هستند که پس از شناسایی کودکان اتباع، آنهایی که غیرمجاز هستند 
طبق تعاملی که با سازمان ملی مهاجرت داشته ایم، به همراه خانواده رد مرز می شوند 
و اگر هم جزو مجازین باشند ساماندهی های لازم صورت می گیرد تا دیگر در سطح 
خیابان ها حضور فیزیکی نداشته باشند. رضایی موتور تولید آسیب های اجتماعی را 
کودکان کار دانسته و اظهار می کند: در استان ها وارد فاز پیشگیری از تشدید پدیده 
کودکان کار و ایجاد آسیب های اجتماعی برای آنها شده ایم که در این راستا ۱۴ استان 
اولویت این ساماندهی هســتند و در نهایت هدف اصلی بازگشت کودک به آغوش 
خانواده است تا از حقوق طبیعی خود همچون تحصیل، بهداشت، مهارت آموزی و 

غیره بهره مند شود.

خانواده محور شدن نگهداری از کودکان بی سرپرست؛ 
تلاش دولت سیزدهم برای تغییر روش نگهداری کودکان 
بی سرپرست و بدسرپرست و تسریع در واگذاری آنها به 
خانواده ها به جای نگهداری در شــیرخوارگاه ها بود که 
درنهایت پس از حدود یک سال با اصلاح قوانین مربوطه 
و اجرای آن، کودکان بی سرپرست و بدسرپرست را راهی 
آغوش خانواده های متقاضی فرزندخواندگی به صورت 
دائم و یا مهمان کرد تا برای اولیــن بار اتفاقی بزرگ در 
تاریخ فرزندخواندگی رقم بخورد و سرنوشت این کودکان 

را بهبود دهد.
به گزارش ایســنا، کاهش معنادار تعــداد کودکان در 
شیرخوارگاه های سراسر کشــور، برای نخستین بار در 
اسفندماه سال گذشته و به دنبال تغییر سیاست بهزیستی 
برای ورود کودکان به خانواده ها رقم خورد؛ اقدامی که 
تنها در استان تهران منجر به کاهش حضور حدود ۱۵۰ 
کودک در شیرخوارگاه های استان تهران طی دو سال )از 

آغاز سال ۱۴۰۰ تا پایان سال ۱۴۰۲( شد.
دلایل کاهش این آمار اما نشات گرفته از مددکاری فعال 
برای بازپیوند یا واگذاری کودکان به خانواده خویشاوندان، 
تسهیل در امر فرزندخواندگی و راه اندازی طرح خانواده 
میزبان است. پیشــینه این امر به اردیبهشت ماه سال 
گذشــته و اصلاح آئین نامه اجرایی قانــون حمایت از 
کودکان بی سرپرست و بدسرپرست و ابلاغ شیوه نامه آن 
بازمی گردد. البته برای تشریح دقیق تر آن باید به مصوبه 

قانون حمایت از کودکان بی سرپرست و بدسرپرست در 
سال ۱۳۹۲ ارجاع کرد. ماجرای این موضوع به تصویب 
قانون حمایت از کودکان بی سرپرست و بدسرپرست با 
۳۷ ماده در ســال ۱۳۹۲ برمی گردد که در ماده ۳۶ آن 
اعلام شد که به منظور انجام صحیح مسئولیت پذیرش، 
نگهــداری و مراقبت، حضانت و سرپرســتی کودکان 
بی سرپرست و بدسرپرســت توسط سازمان بهزیستی 
کشور و اختیار واگذاری سرپرستی آنان به خانواده های 
واجد شرایط و مؤسسات، آیین نامه های اجرایی این قانون 
با پیشــنهاد وزارتخانه های تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
دادگستری و کشور طی سه ماه از تاریخ تصویب این قانون 

تهیه و به تصویب هیأت وزیران برسد.
اگرچه این ماده قانونــی دارای چند محور درخصوص 
وظیفۀ صحیح نگهداری، مراقبت، حمایت و سرپرستی 
از کودکان بی سرپرست و بدسرپرست بود، اما آنچه که 
در آئین نامه مورد غفلت واقع شد، دربارۀ اختیار واگذاری 
سرپرستی به خانواده های واجد شرایط و مؤسسات بوده 
است؛ در واقع طبق آنچه که سیدعلی کاظمی، دبیر مرجع 
ملی کنوانسیون حقوق کودک به ایسنا گفته بود، شیوه 
کار بر این منوال بود که سازمان بهزیستی بعد از دستور 
مقام قضایی، کودکان را در مراکز خود یا در مؤسساتی که 
با مجوز سازمان بهزیستی فعالیت می کنند، نگهداری 
می کرد و این درحالی بود که مطالعات انجام شده، نشان 
می داد نگهــداری از کودکان به صــورت اردوگاهی به 

ساحت  های مختلف سلامت این کودکان آسیب رسانده و 
موجب بروز اختلالات در سلامت جسمی مانند مشکلات 
بلع و برخی اختلالات در ســلامت روان کودک مانند 
دلبســتگی ناایمن و برخی اختلالات دیگر در سلامت 
اجتماعی کودک به ویژه در خصوص اعتماد به نفس و 

مهارت  های ارتباطی می شود.
برای تغییر این روند اما سازمان بهزیستی و مرجع ملی 
حقوق کودک به صورت مشــترک پیشــنهادی ارائه 
دادند که به موجب آن در مدتی که قرار است کودکان 
بی سرپرســت یا بدسرپرســت در مراکز بهزیستی یا 
موسسات شبه خانواده به سربرند، وارد خانواده ها شوند یا 
به عبارتی "مراقبت موقت" صورت گیرد. در همین راستا 
هم پیشنهادی برای الحاق یک ماده به آئین نامه اجرایی 
این قانون صورت گرفت. طبق توضیحات ســیدعلی 
کاظمی، دبیر مرجع ملی حقــوق کودک درخصوص 
موارد اصلاحــی آئین نامه قانون حمایــت از کودکان 
بی سرپرســت و بدسرپرســت، در اصلاحیه ماده یک 
آئین نامه تعریف موسســه گروهی و موسسه مراقبت 
خانواده محور اضافه و ماده ۱۳ که به نوعی قلب آئین نامه 
اصلاحی است به آن ملحق شــد. در ماده ۱۳ اشاره شد 
که باید طبق شیوه نامه ای که توسط بهزیستی و مرجع 
ملی حقوق کودک بــا همکاری برخــی نهادها تهیه 
 شــود، کودکان برای مراقبت موقت بــه خانواده های

 داوطلب سپرده شوند.

شناسایی ۲۶۰۰ کودک کار و خیابان در کشور

تلاش دولت سیزدهم برای تغییر سرنوشت کودکان بی سرپرست
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12 هزار و 407 خودرو وارد کشور شد 

رشد 
تولید خودرو 

بنزین سه نرخی 
مطرح نیست

۹۰۰۰ واحد اقتصادی 
احیا شد

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

شرایط تنظیم 
بازار خودرو

برای بررسی بازار خودرو و 
صحبت از آینده آن ابتدا باید 
به عوامل کلان توجه کرد. 
عوامل مهم اثرگذار بر بازار 
خودرو عبارتند از شرایط اقتصادی و سیاسی کشور، 
قیمت دلار و روند نرخ تورم. تمام این عوامل با روند 
قیمت خودرو به نحوی ارتباط مســتقیمی دارند. 
از ســوی دیگر اگر تیراژ واردات خودرو بالا باشد 
می تواند روی بازار تأثیرگذار باشد. اگر به هر طریقی 
واردات با تعداد بالا آزاد شود و خودرو وارد و تحویل 
مشتری داده شود، بر کاهش بیشتر قیمت در بازار 
تاثیر خواهد داشت.  واردات خودرو به شرطی که 

انبوه بوده و خودروهای...

  بابک صدرایی، کارشناس 
خودرو 
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2میلیون و 721هزار شغل در دولت سیزدهم ایجاد شد

افزایش اشتغال با تسهیل صدور مجوزها
صفحه3

صفحه۲

بریکس؛ میزبان ۶۰ درصد از تجارت ایران
مذاکرات اعضای بریکس درباره حذف دلار و سوئیفت

مناقصه عمومی  کد  آگهی 14۰3-24 
سازمان سیما،منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در نظر دارد خرید ، حمل  و نصب  وسایل بازی کودکان زمین شماره ۱ و۲  مجتمع  تفریحی  رفاهی  محمد شهر  را بصورت 

مناقصه عمومی  به اشخاص حقوقی   اقدام  نماید.

مبلغ اولیه   به ریال موضوع  مناقصه ردیف

۳۹/۲۰۶/۷۰۰/۰۰۰خرید ، حمل  ونصب  وسایل بازی کودکان زمین شماره ۱ و۲ مجتمع تفریحی رفاهی محمد شهر ۱
۱- متقاضی موظف است جهت اخذ مدارک شرکت درمناقصه  عمومی به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ایران ( به  آدرس سایت  :://www.setadiran.ir/ https   مراجعه نماید .

۲- شرایط متقاضی : 
۱-۲ – اشخاص حقوقی :    دارای اساسنامه  شــرکت  و مجوز تولید یا  پروانه بهره برداری از وزارت صمت ) صنعت ،معدن و تجارت  ( یا پروانه فعالیت مرتبط و گواهی تائید صلاحیت ایمنی 
از وزارت کار وامور اجتماعی- کد  اقتصادي –گواهي  ارزش  افزوده) قبل از انعقاد قرارداد  ارائه نمایند درغیر اینصورت ســپرده شرکت درمناقصه به  نفع سازمان ضبط خواهد شد(  - آگهي 

تاسیس-آخرین تغییرات )روزنامه رسمي(  و سایر مدارک ثبتي الزامی است  .
۳-  سپرده  شرکت در  مناقصه به  مبلغ ۱/۹۶۰/۳۳۵/۰۰۰ ریال   به یکی از روشهای ذیل ارائه گردد:

- ضمانتنامه بانکي معتبر ویا ضمانتنامه صادره از موسسات مالی و اعتباری معتبر دارای شماره اختصاصی سپام معادل مبلغ فوق ، که به مدت سه ماه اعتبار داشته و قابل تمدید باشد. ) شناسه 
ملی ۱۴۰۰۰۲8۷۹۴۲ ، کد اقتصادی ۴۱۱۳۶۷۷۵۹۹۱۷  ، کد پستی  ۳۱۳۴8۵۱۹۶۵  (

- واریز فیش نقدی به مبلغ فوق به حساب شماره ۱۰۰۱۰۰۱۰۰۱۲۱ بانک شهر 
۴-   مبلغ ۲/۰۰۰/۰۰۰ ریال بابت هزینه خرید اسناد  مناقصه  به حساب شماره ۷۰۰8۲۴۱۲۶۳۹8بانک شهر واریز و فیش پرداختی آن را به امورقراردادها تحویل نمایند.

۵-برندگان نفر اول و دوم مناقصه  هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نباشند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد .
۶-سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در رد یا قبول پیشنهادات مختار است.

۷-  هزینـه چاپ آگهـی  به عهده برنـده مناقصه  می باشد .
8- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج شده است .

۹- ۱۰ درصد  ازمبلغ  کل پیشنهادی وجه نقد و یا ضمانتنامه بانکي معتبر ویا ضمانتنامه های صادره از موسسات مالی واعتباری معتبر ومورد تایید بانک مرکزی ودارای شماره ا ختصاصی  
سپام ضمانت نامه بانکی بعنوان سپرده حسن انجام تعهدات  یکساله ازبرنده اخذ خواهد شد.

۱۰- مبلغ قرارداد  ۳۰درصد  نقدی و ۷۰ درصد تهاتر ی می باشد.
۱۱-  تاریخ انتشار درسامانه از مورخ   ۱۴۰۳/۳/۲۳ مدت دو /۲ روز 

۱۲- مهلت زمانی دریافت اسناد درسایت  تاپایان وقت اداری مورخ  ۱۴۰۳/۴/۳
 ۱۳-مهلت زمانی بارگذاری مستندات تا پایان وقت اداری مورخ ۱۴۰۳/۴/۱۶

۱۴- زمان بازگشایی درسایت ساعت 8 صبح مورخ ۱۴۰۳/۴/۱۷
امور قراردادها و روابط عمومی سازمان سیما ،منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج                                                                                                                                       

آگهی دعوت مجمع عمومی عادی سالیانه )نوبت اول(
شرکت نقشه راه کسب و کار ایرانیان )سهامی خاص(

به شماره ثبت ۵۳۱۴۶۳  و شناسه ملی ۱۴۰۰۷8۳8۹۲8
بدینوسیله از کلیه سهامداران محترم شرکت نقشه راه کسب و کار 
ایرانیان )سهامی خاص( ثبت شده به شماره ۵۳۱۴۶۳ و شناسه ملی 
۱۴۰۰۷8۳8۹۲8 دعوت بعمل می آید تا در جلسه مجمع عمومی 
عادی سالیانه شرکت که در مورخ ۱۴۰۳/۰۴/۰۹ راس ساعت ۹ صبح 

در محل قانونی شرکت برگزار می گردد حضور بهم رسانند.
دستورات جلسه :

۱. تصویب ترازنامه و صورت های مالی مربوط به سال های مالی 
منتهی بــه ۱۳۹۷/۱۲/۲۹ و ۱۳۹8/۱۲/۲۹ و ۱۳۹۹/۱۲/۳۰ و 

۱۴۰۰/۱۲/۲۹ و ۱۴۰۱/۱۲/۲۹ و ۱۴۰۲/۱۲/۲۹ 
۲. انتخاب بازرسین برای سال مالی منتهی به ۱۴۰۳/۱۲/۳۰   

۳. انتخاب و تعیین سمت اعضای هیئت مدیره    
۴. تعیین دارندگان حق امضاء 

۵. انتخاب روزنامه کثیرالانتشار     
در صورتی که هر یک از اعضاء نتوانند در مجمع حضور یابند می 
توانند اســتفاده از حق رأی خود را به یــک نماینده تام الاختیار 
واگذار نمایند. تایید نامه وکالت نماینده بعهده مدیرعامل یا رئیس 
هیات مدیره شــرکت بوده و با تأیید و احراز هویت نماینده برگه 

ورود به مجمع برای ایشان صادر می گردد.
هیات مدیره
شرکت نقشه راه کسب و کار ایرانیان



اقتصاد2
ایران

۹۰۰۰ واحد اقتصادی احیا شد
دبیر اجرایی نهضت احیای واحدهای اقتصادی 
نهاد ریاســت جمهوری گفت: دهــه ۹۰ دهه 
تعطیلی کارخانه ها بود، ولی در سه سال فعالیت 
دولت ســیزدهم، یک کارخانه توسط بانک ها 
تعطیل نشد. علی کریم پور، دبیر اجرایی نهضت 
احیای واحدهای اقتصادی نهاد ریاست جمهوری 
در اولین همایش ملی عرضه اعتباری محصولات 
پتروشیمی اظهار داشت: رییس جمهور شهید 
به صورت تخصصی مباحث حقوقی و اقتصادی 
را بــرای احیای واحدهای اقتصــادی پیگیری 
می کردند و بیــش از ۹۰۰۰ واحد اقتصادی در 
کشــور که تعداد زیادی از آنها در صنایع پایین  
دستی پتروشیمی بودند در زمان سه ساله این 

دولت احیا شدند.
وی افزود: با احیای این ۹۰۰۰ واحد اقتصادی که 
حدود 5۰۰۰ واحد آن به صورت کامل تعطیل 
بودند، بیش از 215 هزار نفر شــغل به صورت 

مستقیم و غیرمستقیم ایجاد شد.
کریم پور میزان ســرمایه احیا شــده با احیای 
واحدهای اقتصادی در دولت سیزدهم را 3۰۰ 
همت اعلام کرد و گفت: هیــچ واحد اقتصادی 
الان در کشور نمی توانیم پیدا کنیم که به راحتی 
تعطیل شود، چرا که با اصلاح سازوکارهایی، دیگر 
مثل گذشته واحدهای اقتصادی با بروز مشکلات، 
سریعا به سمت تعطیلی سوق پیدا نمی کنند. وی 
ادامه داد: دهه ۹۰ دهه تعطیلی کارخانه ها بود، 
ولی در سه ســال فعالیت دولت سیزدهم، یک 

کارخانه توسط بانک ها تعطیل نشد.
دبیر اجرایی نهضت احیای واحدهای اقتصادی 
نهاد ریاست جمهوری تصریح کرد: به جرات می 
توانیم بگوییم با استفاده از ظرفیت هایی که در 
خود دولت وجود داشته، راه های مختلفی داریم 

که واحدی به هیچ عنوان تعطیل نشود.
وی افزود: یک کاری که در نهضت احیا کردیم 
و خدمت رئیس جمهور شهید ارائه شد و تأکید 
ایشان بود که به جد ادامه یابد، مباحثی در جهت 
تأمین ســرمایه در گردش و خوراک واحدها از 
جمله همین بحث عرضه اعتباری محصولات 
پتروشــیمی بود؛ همچنیــن بحث هایی چون 
برات الکترونیکی، صندوق های سرمایه گذاری 
خصوصی، صندوق های پژوهشی و شرکت های 

پروژه از دیگر مباحث مورد تأکید بود.
کریم پور استفاده از ظرفیت های بخش خصوصی 
در راستای احیای واحدهای اقتصادی را افتخاری 
در دولت سیزدهم دانست و گفت: بیش از 1۰۰۰ 
واحد اقتصادی توسط احیاگرهای خصوصی احیا 
شده اند که این استفاده از ظرفیت های بخش های 

غیردولتی در اقتصاد، هنر دولت سیزدهم بود.
وی ادامــه داد: عرضه اعتباری پتروشــیمی از 
کارهای زیرساختی است، این کار باید در صنعت 
فولاد، صنعــت مس ، صنعــت آلومینیوم و در 
زنجیره لوازم خانگی هم تکرار شود تا چرخ تولید 
در تمامی این بخش های مهم بچرخد؛ شرکت 
ملی صنایع پتروشیمی باید تجارب موفق خویش 
را در اختیار صنایع دیگر قرار دهد. دبیر اجرایی 
نهضت احیای واحدهای اقتصادی نهاد ریاست 
جمهوری خاطرنشان کرد: صنعت پتروشیمی 
در این دولــت قله زنی کرده اســت، از حدود 2 
ســال پیش تاکنون بالغ بر 12۰ همت تأمین 
مالی با عرضه اعتباری شــده و در برخی ماه ها 
میزان عرضه اعتباری به 1۰ همت رسیده که این 

موفقیت، افتخارآمیز است.

برنج و روغن دوباره مشمول ارز 
ترجیحی شد

بر اســاس اصلاحیه مصوبه هیات وزیران برنج 
و روغن به فهرســت کالاهای مشمول دریافت 
ارز ترجیحی 2۸٫5۰۰ تومانی در ســال 1۴۰3 

اضافه شد.
در فهرســت قبلی انواع گوشــت تازه یا ســرد 
کرده گوساله و گوســفند، گندم معمولی، جو، 
ذرت دامی، دانه سویا، دانه کلزا، دانه پنبه، دانه 
آفتابگردان برای روغن کشی، دانه گلرنک، شکر 
تصفیه شده، کنجاله سویا، کنجاله پنبه، کنجاله 
آفتابگردان، کنجاله کلزا، کنجاله گلرنگ، کود 
سوپرفسفات، کود کلریدو پتاسیم، کود سولفات 
پتاسیم، فســفات دی آمینیوم، مولدهای دام و 
طیور آبزیان و مواد ژنتیکی مشمول دریافت ارز 

ترجیحی برای سال 1۴۰3 اعلام شد.
 در فهرســت قبلــی برنج و روغن از فهرســت 
کالاهای مشــمول ارز ترجیحی حذف شــده 
بود که با پیگیری مســئولان وزارتخانه جهاد 
کشاورزی دوباره مشمول ارز 2۸٫5۰۰ تومانی 
شد. بنا بر آمار گمرک جمهوری اسلامی سالانه 
1۴ تا 1۶ میلیارد دلار به واردات کالاهای اساسی 

اختصاص می یابد.

خبر

شــهر نیژنی نووگــورودِ 
روســیه میزبــان وزرای 
امور خارجه کشــورهای 
عضــو بریکس بــود. علی 
باقری کنــی، سرپرســت 
وزارت امور خارجه در رأس هیاتی در این نشست 
شرکت کرد. در حال حاضر گروه بریکس بیشترین 
سهم از تولید ناخالص داخلی جهان را در مقایسه با 
ســایر گروه های اقتصادی به خود اختصاص داده. 
اما روابط اقتصادی و سیاسی ایران با اعضای عضو 

بریکس، تا به امروز چطور بوده است؟ 
در این نشســت وزیر امــور خارجه روســیه طی 
اظهاراتی اعلام کــرد که کشــورهای عضو گروه 
بریکس فعالانه در حال ایجاد بستری برای پرداخت 
با ارزهای ملی در تجارت متقابل هستند. سرگئی 
لاوروف، وزیر امور خارجه روســیه طی اظهاراتی 
اعلام کرد که کشورهای عضو گروه بریکس فعالانه 
در حال ایجاد بستری برای پرداخت با ارزهای ملی 

در تجارت متقابل هستند.
این وزیر روس در نشســت وزرای خارجه بریکس 
گفت: کار فعالانــه برای تحقق تصمیمات ســال 
گذشــته اجلاس ژوهانســبورگ، به ویژه در مورد 
بهبود سیستم پولی بین المللی و ایجاد بستری برای 
پرداخت با ارزهای ملی در تجارت متقابل در حال 
انجام است. آنتون سیلوانوف، وزیر دارایی روسیه نیز 
روز جمعه طی اظهاراتی اعلام کرده بود که وزرای 
دارایی کشــورهای بریکس در حال بررسی امکان 
راه اندازی یک سیستم تسویه حساب مالی مبتنی 
بر بلاک چین هســتند که بتواند به جای سیستم 

پرداخت سوئیفت استفاده شود.
وی به روزنامه ایزوستیا گفت که ارائه یک سیستم 
پرداخــت جایگزین هدف کلیدی گــروه بریکس 
است چرا که تسویه حســاب ها به دلار آمریکا در 
حال حاضر "خطرات بزرگی" برای تجارت جهانی 
ایجاد می کند. ایــن وزیر در ادامــه تأکید کرد که 
روسیه پیشــنهاد ایجاد یک پلتفرم مشترک برای 
مبادله دارایی های دیجیتال را که توسط بانک های 

مرکزی بر اساس ارزهای ملی صادر می شود، ارائه 
کرده است.

اما بیانیه مشــترک کنفرانس بریکــس در نیژنی 
نووگورود، روسیه منتشر شد و بر اساس آن وزرای 
خارجه بریکس متعهد شــدند تا همکاری خود را 
با کشــورهای در حال توسعه گســترش دهند. به 
گزارش ایسنا، وزیران به افزایش تعامل با کشورهای 
در حال توســعه متعهد شــدند و از مشارکت در 
نشست ویژه 11 ژوئن 2۰2۴ در چارچوب اجلاس 
وزرای خارجه بریکس، به  عنوان فرصت مناســبی 
برای تبادل نظر در مــورد تحولات جاری جهانی و 

منطقه ای استقبال کردند.
وزیران به علاقــه قابل توجه بازارهــای نوظهور و 
کشورهای در حال توسعه برای پیوستن به بریکس 
اشــاره کردند؛ آنان در مورد مدل کشــور شریک، 
مطابق با بند ۹2 بیانیه ژوهانســبورگ دوم بحث، 
همچنین پیشرفت در زمینه آمادگی های مربوطه 
را بررســی کردند تا در اجلاس شانزدهم در کازان 
به رهبران بریکس گــزارش شــود. در این بیانیه 
تاکید شده است وزرا با استقبال از مشارکت فعال 
اعضای جدید بریکس، از ادغــام یکپارچه و کامل 

آنها در ســازوکارهای همکاری بریکس اطمینان 
خاطر دادند.

این اولین نشست وزیران، پس از گسترش بریکس 
در سال 2۰23 است و در این نشست، مصر، اتیوپی، 
ایران، عربستان ســعودی، امارات، برزیل، روسیه، 
هند، چین و آفریقای جنوبی به عنوان اعضای تمام 
عیار بریکس شرکت کردند. این نشست با یک دقیقه 
سکوت به یاد شهید جمهور، آیت الله سید ابراهیم 
رئیسی و حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه 

شهید ایران آغاز شد.
انتظار می رود نمایندگانــی از بنگلادش، بحرین، 
بــلاروس، کوبا، قزاقســتان، لائــوس، موریتانی، 
عربستان سعودی، سریلانکا، تایلند، ترکیه، ونزوئلا 
و ویتنــام در رویدادهای روز سه شــنبه 11 ژوئن 
شرکت کنند. روسیه ریاست یکساله بریکس را در 
اول ژانویه 2۰2۴ بر عهده گرفته اســت و در مدت 
ریاست روسیه، بیش از 25۰ رویداد مختلف برگزار 
می شود که اجلاس سران بریکس در کازان در اکتبر 

2۰2۴ محور اصلی آن است.
این در حالی اســت که معاون وزیر خارجه روسیه، 
گفت: برای الحاق ایران به ساختار بریکس با کمترین 

چالش، اقداماتی همچــون عضویت ایران در بانک 
توسعه جدید باید انجام شــود. این بانک، یک نهاد 
مالی مفید اســت که به تامین مالــی پروژه های 

زیربنایی با قیمت های معقول وام می پردازد.
ســرگئی ریابکوف  معاون وزیر خارجه روسیه در 
جمع خبرنگاران ایرانی حاضر در نشست بریکس 
گفت: جهانِ چندقطبیِ کنونی شامل نماینده ها از 
تمام قاره ها و تمدن های مختلف است. در این میان، 
گروه کشورهای اسلامی نقش پررنگی دارند و این 
موضوع به وضوح نشان دهنده ی تنوع جهانی در سال 
جاری اســت. وی افزود: جمهوری اسلامی ایران و 
سایر کشــورهایی که در ژانویه 2۰2۴ به عضویت 
بریکس در آمدند نیز از این روند مثبت بهره برده و 

تجارب ارزشمندی به دست آورده است.
ریابکوف بیان کرد: برای اینکه الحاق ایران به ساختار 
بریکس با کمترین چالش روبرو شود، اقداماتی باید 
انجام شــود. یکی از این اقدامات، بررسی موضوع 
عضویت ایران در بانک توســعه جدید اســت. این 
بانک، یک نهاد مالی مفید است که به تامین مالی 
پروژه هــای زیربنایی بــا قیمت هــای معقول وام 

می پردازد.
معاون وزیر خارجه روســیه خاطرنشان کرد: من 
مطمئن هســتم که ایران در این زمینه نیز به مرور 
زمان از مزایای عملی آن بهره مند خواهد شــد. به 
گزارش ایرنــا؛ علی باقری کنی سرپرســت وزارت 
امور خارجه کشورمان به منظور شرکت در نشست 
وزیران امور خارجه کشورهای عضو گروه بریکس 
در ساعات ابتدایی روز دوشنبه 21خرداد وارد نیژنی 

نووگورود روسیه شد.
جمهوری اســلامی ایــران از 11 دی 1۴۰2 اول 
ژانویه 2۰2۴ رســما به گروه بریکس پیوست.آیت 
الله رئیســی رئیس جمهور شهید به دعوت رسمی 
ما تاملا ســیریل رامافوزا رئیــس جمهور آفریقای 
جنوبی در اجلاس سران بریکس شرکت کرد. علی 
باقری با وزرای خارجه، چین، روســیه، بلاروس، 
سریلانکا، قزاقســتان، برزیل و دستیار ویژه رئیس 
جمهور روســیه دیدار کرده بود. سرپرست وزارت 
امور خارجه کشورمان همچنین در نشست وزرای 

خارجه بریکس سخنرانی کرد.

مذاکرات اعضای بریکس درباره حذف دلار و سوئیفت

بریکس؛ میزبان ۶۰ درصد از تجارت ایران

واردات بنزین در قالب تهاتر 
بنزین سه نرخی مطرح نیست

معاون وزیر نفت با بیان اینکه " واردات بنزین در 
قالب تهاتر و ســوآپ داریم و در سال جاری هم 
منابعی برای آن درنظر گرفته شده"، گفت: موضوع 
سه نرخی بودن بنزین بی اساس است و چیزی در 
این قالب تا امروز ابلاغ نشــده؛ بلکه سیاست های 

غیرقیمتی دردستور کار دولت است.
جلیل سالاری، مدیرعامل شرکت ملی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی در نشستی خبری اظهار 
داشت: افزایش جهشی مصرف بنزین کشور پس از 
کنترل کرونا امکان صادرات بنزین را از بین برد؛ در 
شرایط کرونا در سال 13۹۹ با مصرف روزانه حدود 
7۰ میلیون لیتر بنزین و تولید حدود ۹3 میلیون 
لیتر، امکان صادرات بنزین وجود داشــت، اما با 
افزایش 2۰ میلیون لیتری مصرف پس از کنترل 

کرونا، امکان صادرات بنزین عملا وجود نداشت.
وی افزود: در ســال 13۹۹ اگر شرایط کرونا نبود، 
مصرف بنزین به 1۰5 میلیون لیتر می رســید و 
12 میلیون لیتر در روز ناترازی بنزین داشتیم، اما 
به خاطر کاهش مصرف بنزین به دلیل شیوع کرونا، 

امکان صادرات بنزین فراهم شد.
سالاری با بیان اینکه در زمان تحویل دولت در سال 
1۴۰۰ بالغ بر 7۴۴ میلیون لیتر تعهدات صادرات 
بنزین ما، معادل 21 کشتی بود و نیاز به حل وفصل 
و تعیین تکلیف داشت و 27 فقره صادرات بدون 
پشتوانه انجام شده بود که معادل 5۸ کشتی بود که 
آن هم بخشی از تعهدات بود. وی ادامه داد: ظرفیت 
تولید بنزین در ابتدای دولت سیزدهم حدود ۹۴ 
میلیون لیتر بود که این ظرفیت را به 1۰5 میلیون 
لیتر در روز رساندیم و با انجام تمهیداتی از جمله 
افزایش ظرفیت شرکت های پالایشی، تولید بنزین 

به 112 میلیون لیتر در روز رسید.
مدیرعامــل شــرکت ملــی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتی تصریح کرد: واردات بنزین در 
قالب تهاتر و ســوآپ داریم و در سال جاری هم 

منابعی برای آن درنظر گرفته شده است.
سالاری در پاسخ به سوالی در خصوص میزان تولید 
بنزین پتروشــیمی گفت: چیزی به اســم بنزین 
پتروشــیمی نداریم، بلکه اســتفاده از مولفه های 
پتروشــیمی مثــل ریفورمیــت و MTBE را در 
تولید بنزین داریم که ایــن ریفورمیت نیز همتراز 
ریفورمیت پالایشــگاهی، کیفیت دارد و بر اساس 
استانداردهاســت. معاون وزیر نفــت در خصوص 
برنامه های احتمالی افزایش نرخ بنزین گفت: موضوع 
سه نرخی بودن بنزین بی اساس است و چیزی در 
این قالب تا امروز ابلاغ نشده است؛ بلکه سیاست های 
غیرقیمتی در دستور کار دولت قرار دارد و جلوگیری 
از انحراف و قاچاق سوخت یکی از کارهایی است که 
اقداماتی برای آن انجام شده و باید این روند ادامه یابد.
وی افزود: مصرف بنزین کشور 3 برابر استاندارد 
جهانی است و اگر 1۰ درصد مصرف بنزین کاهش 
یابد امکان صادرات این سوخت فراهم می شود که 
درآمد قابل توجهی برای کشــور خواهد داشت. 
سالاری خاطرنشــان کرد: هر خودروی ایرانی در 
هر پیمایش 1۰۰ کیلومتر، 12 لیتر به طور متوسط 
مصرف بنزین دارد که این رقم با هیچ استانداردی 
منطقی نیست و به ازای حدود 2۴ میلیون خودرو 
داریم روزانــه 11۶ تا 11۸ میلیــون لیتر بنزین 

مصرف می کنیم که رقم بسیاری بالایی است.
وی ادامه داد: متأسفانه اسقاط خودروهای فرسوده 
در کشور ما مغفول واقع شده و باید این امر با استفاده 
از ظرفیت های ماده 12 قانون رفع موانع تولید در 
دســتور کار جدی قرار گیرد، امسال 1.5 میلیون 
خودرو به ناوگان حمل نقل کشور افزوده می شود که 
میزان مصرف آنها 5 میلیون لیتر در روز خواهد بود. 
سالاری با بیان اینکه پالایشگاه ستاره خلیج فارس در 
دولت قبل به بهره برداری رسیده بود اما در حوزه بهره 
برداری و نگهداشت مشکلات جدی در این پالایشگاه 
وجود داشت، گفت: اقدامات جهادی و فنی در دولت 
سیزدهم باعث شد این مشــکلات عمده برطرف 
شود. وی افزود: بعد از استقرار دولت سیزدهم 1۶۰۰ 
نقطه در پالایشگاه اصفهان شناسایی شد که دچار 
عیوب فنی بودند و در زمان کوتاهی با تعویض کالا 
تعمیرات لازم انجام شد که در افزایش تولید و کیفی 
سازی موثر بود. مدیرعامل شرکت ملی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی تصریح کرد: زیان انباشته 
شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ایران در ســال 1۴۰۰ به میزان 11۸درصد بود که 
با اقدامات موثر در ارتقای کیفی و مدیریت منابع 
در مدت فعالیت دولت ســیزدهم، شرکت از زیان 

خارج شده است.
وی ادامه داد: تمامی حســاب های بانکی شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران به 
تعداد 3۶۰ فقره حساب در خزانه کشور متمرکز 
شده که با اینکه این موضوع تکلیف قانونی از سال 
13۹7 بود اما در آن مدت انجام نشــده بود که در 

دولت سیزدهم و طی مدت ۶ ماه صورت پذیرفت.
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مدیر مرکز راهبری شبکه گاز کشور گفت: هم زمان با سیاست های مهار 
ناترازی، تعهد صادرات گاز کشــور نسبت به ابتدای دولت ۹درصد بیشتر 
شده است. سعید عقلی با بیان اینکه واحد دیسپچینگ یا راهبری شبکه گاز، 
مجموعه ای است که باید زنجیره بزرگی از فرایند- از بیرون آوردن گاز از منابع 
گازی، پالایش و فرآورش، انتقال، توزیع و مصرف- را مدیریت کند، گفت: 
همه این اقدام ها به منظور تأمین گاز طبیعی برای مصرف کنندگان به صورت 
دائم و متناسب با نوع مصرف انجام می شود و درعین حال باید شبکه را در 
حالت پایدار نگه داشت و گاز را بدون قطعی در هیچ نقطه ای از کشور، تحویل 
مبادی مصرف و مشترکان داد. وی افزود: وظیفه اصلی راهبری این شبکه، 
تدابیری است که برای بخش های زنجیره شامل بخش چاه ها و سکو های 
گازی، انتقال به پالایشگاه، فرآورش گاز، انتقال و تحویل به شبکه انتقال گاز 

و توزیع برای مصرف کنندگان در نظر گرفته می شود.
مدیر مرکز راهبری شبکه گاز کشور گفت: اکنون ما از محل سکو های گازی 
این کار را انجام می دهیم؛ یعنی هماهنگی با مدیریت نظارت بر شــرکت 
ملی نفت و گاز هم با مرکز دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران است و باید 

هماهنگی لازم را داشته باشیم که اتفاقی نیفتد؛ زیرا آنها هم به نوعی بر شبکه 
تأثیرگذارند. در بسیاری موارد، مرکز دیسپچینگ اجازه خروج از تولید را به 

آنها می دهد، این مسئولیت چند سال است به این مرکز واگذار شده است.
عقلی با تأکید بر اینکه اکنون همه انرژی های دیگر در کشور به شبکه گاز 
وابستگی دارند، ادامه داد: برای مثال، تولید برق که یک انرژی پاک است، 
به طور کامل به گاز طبیعی وابسته است. اینکه کلمه »ملی« در کنار واحد 
دیسپچینگ گذاشته شده، برای این است که باید با بخش های دیگر هم 
هماهنگ باشد. ما با مدیریت شــبکه برق، مدیریت شبکه پخش و توزیع 
فرآورده های نفتی، توزیع نفت و گاز و شرکت ملی نفت هم هماهنگ هستیم. 
وی با اشــاره به عملکرد این مجموعه در سه سال فعالیت دولت سیزدهم 
توضیح داد: سال 1۴۰۰، زمانی که فعالیت این دولت آغاز شد، با »ناترازی 
گاز« روبه رو بودیم؛ یعنی مصرف از تولید با سرعت بسیار زیادی پیشی گرفته 
بود، بنابراین سیاست اولیه شرکت ملی گاز ایران به ویژه مرکز دیسپچینگ 
این بود که آن شرایط را مهار کنیم و »مدیریت مصرف« در دستور کار قرار 

گرفت تا فرصتی برای افزایش تولید فراهم شود.

مدیر مرکز راهبری شبکه گاز کشور بیان کرد: حجم ناترازی در سال 1۴۰2 
مهار شد و به اندازه سال 1۴۰۰ یعنی سالانه 21 میلیارد مترمکعب رسید، 
درحالی که در سال 1۴۰1 این مقدار به بیش از 2۴ میلیارد مترمکعب رسیده 
بود. عقلی تأکید کرد: به هرحال مدیریت مصرف و نتیجه سیاســت های 
اعمال شده، اکنون قابل مشاهده است. مدیریت مصرف بیشتر هم مربوط به 
صنایع بزرگ بود )در این زمینه به ایجادکننده محدودیت در صنایع بزرگ 
هم مشهور شدیم(، اما بیشترین نتیجه مطلوب را داشت. البته در بخش های 
دیگر هم مدیریت مصرف را اعمال می کردیم که نتایج آن در آمار ها مشهود 
است و می توان دید چه کمکی به اقتصاد و رشد اقتصادی کشور در سال 

1۴۰2 کرده است.
وی توضیح داد: گاز بخش هایی از مشــترکان عمده را که در فصل سرما 
نامناسب مصرف می کردند، از مدار خارج کردیم و به بخش هایی که کارایی 
بهتری دارند، تخصیص دادیم. برای نمونه سیاستی اعمال کردیم که آجر 
به روش های نو تولید شود و در زمستان به صورت سنتی تولید آجر نداشته 

باشیم که هم تولید آسیب نبیند و هم این کار را با ذخیره گاز انجام دهند. 

ناترازی گاز مهار شد
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مدیرعامل شرکت بورس تهران از ارایه پیشنهاد 
تشکیل صندوق تامین مالی سرمایه در گردش 

برای واحدهای کوچک و متوسط خبر داد.
محمود گــودرزی مدیرعامل شــرکت بورس و 
اوراق بهادار تهران در شانزدهمین جلسه هیأت 
نمایندگان اتاق بازرگانــی تهران، اظهار کرد: در 
حال حاضر تسهیلات بانکی حدود 75۰۰ همت 
است اما ســهم اوراق بدهی، یعنی ابزاری که در 
بازار سرمایه برای تأمین مالی استفاده می شود، 
کمتر از 1۰۰۰ همت است. این در حالیست که 
یکی از پنجره های تأمین مالی در اقتصاد ایران، 
بازار سرمایه است که به یمن سیاست گذاری های 
غلط وضعیت خوبی نــدارد. بنابراین نقش بازار 

سرمایه در تأمین مالی 1۰ تا 11 درصد است.
گودرزی افزود: هدف سیاســت گذار دستیابی 
به نــرخ رشــد اقتصــادی ۸ درصدی اســت 
اما رســیدن به این رشــد اقتصادی با وضعیت 

 فعلی سیســتم بانکی و بازار سرمایه امکان پذیر 
نیست.

وی با اشاره به جریان پول سنگینی که به سمت 
رمزارزها سرازیر شــده و همچنین قانون تولید 
و زیرســاخت، تصریح کرد: در ســال 1۴۰1 در 
جریان تشویق بنگاه های اقتصادی در شهرهای 
مختلف برای ورود به بورس، مشخص شد یکی 
از مشکلات اصلی این واحدها سرمایه در گردش 
است و با 1۰۰ تا 2۰۰ میلیارد تومان هم مشکل 
واحدهای کوچک و متوســط حل می شــد. اما 
ساختار بازار سرمایه با رویه انتشار اوراق اجرایی 
با این مبالغ همخوانی ندارد و کار دشواری است.

گودرزی افزود: بنابراین بورس تهران پیشــنهاد 
تشکیل صندوق تأمین مالی سرمایه در گردش 
را ارائه کرد که در وزارت اقتصاد و سازمان بورس 
مورد استقبال قرار گرفت. هم اکنون در حال اخذ 

مجوز برای شروع به کار این صندوق هستیم.

مدیرعامــل شــرکت ملــی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتــی ایران گفــت: روزانه 2۰3 
میلیون فــرآورده نفت را می ســوزانیم که 5۸ 
درصد آن بنزیــن و 3۰ درصد گازوئیل اســت. 
جلیل سالاری اظهار داشت: در شرایطی دولت 
را تحویل گرفتیم که هــم کرونا از بین رفته بود 
و شــاهد افزایش مصرف از یک طرف بودیم و از 
طرف دیگر دولت قبل نیز 7۴۴ میلیون لیتر تعهد 

صادراتی بنزین را داده بود.
وی افزود: همچنین 33۸ میلیون دلار به اندازه 
5۸ کشــتی نیز فرآورده فروخته بودیم که پول 
آن هنوز برنگشــته بود. معاون وزیر نفت ادامه 
داد: طبق برنامه نیــز تولید بنزین )قبل از دولت 
سیزدهم( به اهداف خود نرسیده بود و در اینجا 
نیز دچار کسری در تولید بود و در کنار تعهدات 

صادراتی کسری ما را بیشتر می کرد.
ســالاری گفت: مصرف بنزین در ۶ ماه نخست 

1۴۰۰ بــه 1۰۶ میلیون لیتر در روز رســید که 
توانســتیم آن را تامین کنیــم؛ در این بین نیز 
پالایشگاه ســتاره خلیج فارس نیاز به تعمیرات 
اساسی داشت که در سه دوره تعمیرات بزرگی 
در آن شکل گرفت. وی ادامه داد: در پالایشگاه 
اصفهان نیز توانستیم با تکیه بر توان داخل 1۹ 
میلیون لیتر گازوئیل را تصفیه کنیم که این اتفاق 

نیز در فرصت کوتاهی صورت گرفت.
مدیرعامــل شــرکت ملــی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتی بیان کرد: با شــناختی که از 
شرکت پالایش و پخش داشــتیم ساختار این 
شرکت را تغییر دادیم و در زمینه تامین سوخت 
نیز زمانی که آمدیم 1.2 میلیــون نفر در صف 
کارت سوخت بودند و فقط ۹۶۰۰ کارت سوخت 
داشتیم؛ اما الان هیچ مشــکلی در صدور کارت 
ســوخت نداریم و تامین آن را به زیــر 1۰ روز 

رساندیم.

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مســکن با اشاره به 
مخالفت با تخصیص 31هزار هکتار زمین نهضت ملی 
مسکن، گفت:مراحل تصویب ۶۰ شهرک مسکونی 
طی شده است. ارســلان مالکی با یادآوری اینکه در 
گذشــته دولت ها برنامه حدی برای بخش مسکن 
نداشتند و اولویت مسکن و برنامه های این حوزه نبود، 
اظهار کرد: این در حالی است که در دولت سیزدهم 
تاکنون 153 هزار هکتار زمین تسهیل شده که البته 

این میزان فقط برای مسکن سازی نبوده است.
وی افزود:این عملکرد در مقایسه با متوسط 1۰ سال 
اخیر حدود 3۰۰ درصد افزایش را نشــان می دهد. 

وی با یادآوری اینکــه 11۰ هزار هکتار زمین برای 
مسکن مورد مطالعه قرار گرفته که تاکنون ۴۸ هزار 
هکتار در اختیار نهضت ملی مســکن قرار گرفته 
است، اضافه کرد: در همین حال با 31 هزار هکتار 
زمین مخالفت شــده اســت ما هر زمینی را برای 

ساخت مسکن نیاورده ایم.
وی دلیل این مخالفت را گسل، فرونشست زمین، 
نبود آب، مسائل زیست محیطی، نزدیکی به صنایع 
و... عنوان کرد و با اشــاره به اینکه 1۸ هزار هکتار 
زمین در مرحله بررسی قرار دارد، تصریح کرد: برای 
برنامه شهرک سازی 1۰۰ نقطه در کشور شناسایی 

شده که مراحل تصویب ۶۰ شهرک تصویب شده و 
11 شهرک وارد مرحله اجرایی شده است.

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مســکن ادامه داد: 
زمین این شهرک ها 15 هزار و 5۰۹ هکتار با ظرفیت 
مسکن سازی حدود 37۶ هزار واحد است. به گفته 
وی، تاکنون شهرک های مسکونی در قم، یزد، البرز، 
تهران، آذربایجان شرقی، خراسان جنوبی، خوزستان، 

کردستان، کرمان، مازندران و... مصوب شده است.
مالکی در ادامه با بیان اینکه در صورت عدم ساخت 
و ســاز در زمین های واگذار شــده در موعد مقرر، 
قرارداد واگذاری فسخ می شود به برنامه مولدسازی 

در سازمان ملی زمین و مسکن اشاره کرد و افزود: 
مولدسازی سازمان در ســال 1۴۰۰ و 1۴۰1 بالغ 
بر 2 همت بود که در برنامه اجرایی محقق نشــد. 
برنامه امسال ۹۸ همت است که تا کنون ۶۰ همت 

شناسایی منابع داشتیم و 35 همت محقق شد.
وی در پاسخ به پرسشــی مبنی بر اینکه چه میزان 
زمین برای طرح اقدام ملی دولت دوازدهم تامین 
شد، یادآور شد: آمار این طرح را ندارم، اما دولت قبل 
1۰۰ هزار ثبت نام را انجــام داده و برای آنها تامین 
زمین نکرده بود که دولت سیزدهم زمین این تعداد 

را نیز تامین کرد.

مصرف روزانه ۲۰۳ میلیون فرآورده نفتی صندوق تامین مالی سرمایه در گردش تشکیل می شود

تحقق ۳۵ همت مولدسازی سازمان ملی زمین و مسکن

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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معاون آب و آبفای وزیر نیرو گفت: جمهوری اسلامی ایران به سهم خود 
از مشارکت و همکاری شرکت ها، سازمان های بین المللی و طرف سوم در 
تعیین نیاز محیط زیستی تالاب های بین المللی هامون به عنوان پیکره 
بزگ آبی، شناسایی دلایل خشکی و ارائه و اجرای روش  های احیای آنها 

استقبال می کند.
به گزارش وزارت نیرو، "محمد جوانبخت" صبح امروز، دوشنبه در آیین 
نخستین کنفرانس بین المللی محیط زیست تالاب های بین المللی 
هامون گفت: این کنفرانس با هدف بررسی عوامل ایجاد بحران محیط 
زیســتی در تالاب های بین المللی هامون و منطقه سیستان در حال 

برگزاری است.
وی افزود: منطقه سیســتان و هامون ها به لحاظ طبیعت جغرافیایی 
خود در دلتای رودخانه هیرمند قرار گرفته و همواره و از گذشته تاکنون 
حیات، معیشت، اقتصاد و حتی فرهنگ مردم دو سوی مرز به جریان آب 
رودخانه هیرمند و سایر رودخانه های منتهی به هامون ها همچون فراه 

رود و خاش رود وابسته بوده است.
معاون آب و آبفا وزیر نیرو اظهار کرد: باور عمومی بر این است که محیط 
زیست و تبعات حاصل از تخریب محیطزیست مرز نمی شناسد و باید 
در چارچوب مسئولیت بین المللی دولت ها به موضوع حفاظت از محیط 
زیست پرداخته شود. قطع یا کاهش جریان طبیعی رودخانه های منتهی 
به هامون ها و خشک شدن آنها، تبعات منفی زیست محیطی، کاهش 
سطح سلامت ناشی از تشدید طوفان های گرد و خاک و انواع مشکلات 
اقتصادی- اجتماعی را برای ساکنان این منطقه در دو سوی مرز به بار 

خواهد آورد.
وی یادآور شد: خشکی هامون ها همانقدرکه منطقه سیستان در ایران 
را تهدید می کند، منطقه نیمروز و ولایت هلمند را نیز در آن سوی مرز 
رنج می دهد و طوفان های گردوخاک برخاسته از تالاب های خشکیده 
در ایران، تحت شــرایط جوی طبیعی منطقه، به آسمان افغانستان 

گسیل شده و ساکنین ولایت های مرزی افغانستان را تحت تأثیر قرار 
می دهد. جوابخت در همین راستا افزود: اتصال هیدرولیکی هامون ها 
به گونه ای اســت که هامون های پوزک در افغانســتان، صابوری در 
ایران و افغانســتان و هیرمند در ایران همچــون پیکره آبی یکپارچه 
عمل می کننــد. هرگونه اختلال در عملکرد ســامانه های تامین آب 
این هامون ها که وامدار رژیم ســیلابی رودخانه هــای منتهی به آن، 
 به ویژه رودخانه هیرمند اســت به تخریب زیست بوم این پیکره های

 آبی می انجامد.
معاون وزیر نیرو در ادامه سخنان خود ضمن ابراز تاسف از اینکه بر اساس 
مطالعات پرشمار و دقیق کارشناسی ردپای آسیب های جدی به تنوع 
زیستی هامون ها وجود دارد، ابراز داشت: امروز دیگر جانوران آبی و آبزیان 
منطقه کمیاب و یا منقرض شده اند؛ براساس سرشماری، در گذشته یک 
میلیون پرنده مهاجر وارد منطقه می شدند، هم اکنون این میزان به چند 

هزار پرنده کاهش یافته است.
جوابخت تاکید کرد: با افزایش دانش و تجربه بشری و نیز ملاحظه تبعات 
منفی عدم توجه به تالاب ها، در حال حاضر موضوع حفاظت تالاب ها و 
تأمین آب و نیاز زیست محیطی آنها هم در سطوح ملی و هم در سطح 
بین المللی در دستور کار دولت ها و سازمان های بین المللی قرار گرفته و 

قوانین و مقررات ویژه ای برای این منظور تدوین و عملیاتی شده است.
وی تصریح کرد: به عنوان مثال، در جمهوری اســلامی ایران در قالب 
قوانین و آئین نامه های مشخص، وزارت نیرو و سازمان حفاظت محیط 
زیست موظف به انجام اقدامات خاص برای این منظور هستند. تأمین 
آب و نیاز زیست محیطی رودخانه ها و تالاب ها، بعد از تأمین آب شرب 
در اولویت قرار دارد و این موضوع هــم در مرحله تخصیص آب مورد 
توجه قرار می گیرد و هم در اجرا و بهره برداری. بر همین اساس، برای 
حفاظت تالاب های مهم کشورمان همچون شادگان و هورالعظیم، از 
رودخانه ها و سدها، آب رهاسازی می شود و به همین دلیل این تالاب ها 

امروزه شرایط بهتری دارند. به نظر می رسد در تالاب های بین المللی 
و بین کشــورها نیز باید چنین دســتورالعمل ها و توافقاتی تنظیم 
 شده و نسبت به حفظ حیات تالاب ها حســاس بود و اقدامات مؤثری 

را معمول داشت.
معاون وزیر نیرو اضافه کرد: بررسی ســوابق معاهده 1351 رودخانه 
هیرمند نشان می دهد که حفاظت از تالاب های هامون و تامین حقابه 
زیست محیطی در مطالعات مربوطه و نهایتا در قرارداد موجود مدنظر 
نبوده و لذا ضروری است برای حفاظت از تالاب های بین المللی هامون با 
بررسی تجارب موارد مشابه در دنیا و مطالعه کلیه رودخانه هایی که آب 
این هامون های بین المللی را تأمین می کنند، اقدامات لازم برای رسیدن 

به توافقات مناسب برای حفاظت از تالاب ها صورت گیرد.
وی ادامه داد: بدیهی است تأمین حیات و حفاظت هامون ها اولاً به منزله 
عدم توجه به توسعه بالادست و رهاسازی همه آب ها به تالاب ها نیست، 
ثانیا احیاء و حفاظت تالاب ها عامل احیاء اکوسیستم منطقه و توسعه 
اقتصادی مناطق مجاور آنها، یعنی بهبود زندگی و معیشت مردم منطقه 

نیز خواهد شد.
جوابخت افزود: برای این منظور باید آسیب شناسی صحیح و واقع بینانه 
در مورد عوامل اصلی خشک شــدن تالاب ها شامل عوامل طبیعی و 
اقلیمی که قرنها وجود داشته و همچنین اقدامات انجام شده در سال های 

اخیر به صورت کاملا کارشناسی و علمی انجام شود.
وی یادآور شد: آنچه ما در این سال های اخیر مشاهده کردیم، نقش منفی 
و قابل توجه سد کمال خان در انحراف جریان طبیعی رودخانه هیرمند 
و سیلاب از مسیر طبیعی بوده است. بررســی های انجام شده نشان 
می دهد که اگر اجزای این سد کاملا با هدف تنظیم و مدیریت جریان 
سیلابی تعریف و اجرایی می شد، می توانست ضمن توسعه پایین دست 
موجب حفظ اکوسیستم منطقه و کاهش خسارات سیلاب به پایین 

دست نیز شود.

رهاسازی آب سدها برای حفاظت از تالاب های مهم کشور
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مطابق اظهارات وزیرکار از نیمه دوم سال 1۴۰۰ 
تاپایان سال 1۴۰۲ حدود ۲میلیون و ۷۲1 هزار 
فرصت شغلی ایجاد شــده است. مطابق آخرین 
گزاش های مرکز آمار ایران بررسی نرخ بیکاری 
افراد 15 ساله و بیش تر نشــان می دهد که 8.1 
درصد از جمعیت فعال )شــاغل و بیکار(، بیکار 
بوده اند. بررسی روند تغییرات نرخ بیکاری حاکی 
از آن است که این شــاخص، نسبت به سال قبل 

)1۴۰1( ، ۰.9 درصد کاهش یافته است.
در سال 1۴۰۲، به میزان ۴1.3 درصد جمعیت 
15 ساله و بیش تر از نظر اقتصادی فعال بوده اند، 
یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. 
بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادی حاکی 
از آن اســت که این نرخ نســبت به ســال قبل 

)1۴۰1(،۰.۴ درصد افزایش یافته است.
آخرین آمارها و بــه روایت مرکز آمــار ایران از 
ثبــت نــرخ بیــکاری 8.1 درصدی در ســال 
1۴۰۲حکایــت دارد که کمتریــن میزان نرخ 
بیکاری سالانه در دهه های اخیر به شمار می رود. 
طبق اعلام معاونت اشتغال وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی، خالص اشتغال ایجادی در سال 
گذشته ۷8۰هزار فرصت شغلی بوده که نشانگر 

بهبود فضای کسب و کار است.
اگرچه به زعم برخی کارشناسان همچنان با انباشت 
جمعیت فارغ التحصیلان بیکار و نیروهای آماده به کار 
از سال های گذشته رو به رو هستیم اما دولت سیزدهم 

و وزارت کار با جدیت در جهت تحقق هدف گذاری 
کاهش نرخ بیکاری و بهبود فضای کســب و کار در 
تلاشند هرچند تا رسیدن به نقطه مطلوب هنوز فاصله 
داریم اما اقداماتی که در ۲.5 ســال گذشته توسط 
دولت و وزارت کار صورت گرفته در جهت تحرک بازار 
کار و افزایش مشارکت اقتصادی و کاهش نرخ بیکاری 

زنان و فارغ التحصیلان بوده است.
مطابــق گــزارش ســید صولــت مرتضــوی. 
وزیرتعاون.کار و رفاه اجتماعــی اقدامات انجام 
شــده در حوزه اشتغال شــامل موارد زیر است: 
ایجاد ۲ میلیون و ۷۲1هزار و 6فرصت شــغلی 
در کشور از نیمه دوم ســال 1۴۰۰تا پایان سال 
1۴۰۲، ثبت رکــورد کاهش نرخ بیــکاری در 
۲5اســتان و کاهش نرخ بیکاری کل کشــور از 
9.۲۲ درصد در سال 1۴۰۰به 8.1 درصد تا پایان 
سال 1۴۰۲پرداخت و احیای بیش از 9هزار واحد 
تولیدی راکد، توســعه نظارت بر اشتغال، ابلاغ 
ایجاد یک میلیون شغل در سال به دستگاه های 
اجرایی، پرداخت بیش از 16۰هزار میلیارد تومان 
تسهیلات اشتغال آفرینی، افزایش ایجاد مشاغل 
خانگی با تسهیل صدور مجوزها، افزایش اعلام 
فرصت های شغلی در سکوهای داخلی، تسهیل 
صدور مجوز کسب و کارها در درگاه ملی، مثبت 
شدن نرخ رشد اقتصادی و افزایش موثر حداقل 
دستمزد را از جمله عوامل موثر در موفقیت دولت 

در زمینه اشتغالزایی است.

کارشناس سیاســت گذاری مسکن گفت: طبق 
قانون جهش تولید مسکن باید سالانه یک میلیون 
واحد مسکونی در کشور ساخته شود و این رویه 
باید در دولت های بعدی ادامــه یابد تا بازار وارد 

رکود تورمی نشود.
پس از دولت دهم به دلیل بی مهری دولت یازدهم 
و دوازدهم به بحث ســاخت و تأمین مســکن، 
ساخت و ساز به شدت کاهش پیدا کرد که بدون 
شــک یکی از عوامل اصلی مشکلات فعلی بازار 
مسکن اســت.  در همین دوره ساخت وساز در 
بخش مسکن به ۴1 درصد کاهش پیدا کرد این 
در حالی اســت که با ورود دولت سیزدهم وعده 
ساخت چهار میلیون واحد مسکونی داده شد که 
علاوه بر آنکه در قانون جهش تولید مسکن هم 
اعلام شــده بود که این میزان ساخت و ساز نیاز 
جامعه است چراکه اگر این تعداد واحد مسکونی 
در کشور ساخته نشود ما همچنان شاهد انباشته 

شدن نیازهای مسکنی در کشور خواهیم بود.
طرح جهش تولید و تامین مسکن در پنج فصل 
جهت تکلیف دولت به ســاخت مسکن با فراهم 
کردن زیر ساخت های لازم از سوی کمیسیون 
عمران مجلس شورای اسلامی تهیه شده است. 
در طرح جهش تولید و تامین مســکن با در نظر 
گرفتن سازو کارهایی جهت تامین منابع مالی، 
تامین زمین، تامین مصالح ساختمانی و تامین 
خدمات ساختمانی، سعی شده تا بستر لازم برای 
ساخت مسکن فراهم شود و دولت مکلف شده تا 
طی ۴ سال، سالانه یک میلیون واحد مسکونی 

تولید و عرضه کند.
اجــرای قانون جهــش تولید مســکن مصوب 
ســال 1۴۰۰ که با هدف بر حق تامین مسکن 
خانوارهای فاقد مســکن طراحی و تدوین شد 
مستلزم انجام کارهایی از قبیل ثبت نام و پالایش 
متقاضیان، تامین زمیــن، تامین مالی، مدیریت 
اجرا و ســاخت تا تامین زیرساخت ها و خدمات 
روبنایی و زیربنایی، تحویل به متقاضیان و فروش 
اقساطی تسهیلات بود که در این خصوص معاون 
مسکن و ســاختمان وزارت راه و شهرسازی با 
همکاری سازمان ها و دستگاه های مختلف آنها 
را عملیاتی و اجرایی کرد. بر اساس تاکید معاونت 
مســکن و ســاختمان اجرای قانون و دستیابی 

به اهداف آن مســتلزم هماهنگــی و تعامل با 
دستگاه های اجرایی در حوزه های مرتبط با مقوله 

مسکن است.
محاسبات بازار مسکن نشان می دهد که با توجه 
به ازدواج های احتمالی و ضروری در 1۰ ســال 
آینده، همچنین کمبود فعلی بازار مســکن به 
نسبت خانوارها سالیانه نیاز به ساخت بین یک 
تا دو میلیون واحد مسکونی است. این در حالی 
است که در سال های اخیر میزان ساخت مسکن 
به اعداد بســیار پایین حــدود 35۰ هزار واحد 

رسیده است.
براساس این گزارش در حال حاضر ۲ میلیون و 
6۰۰ هزار واحد نهضت ملی مســکن در سراسر 
کشور در حال ساخت است که از این تعداد 55۰ 
هزار واحد به متقاضیان تحویل داده شده است و 
با توجه به آنکه نیاز مسکن در کشور سالانه یک 
میلیون واحد مسکونی است بنابراین باید روند 
ساخت یک میلیون واحد مســکونی در کشور 

همچنان در دولت های بعدی ادامه یابد.
در همین رابطه غلامی کارشناس سیاست گذاری 
مســکن در گفتگو با خبرنگار اقتصادی باشگاه 
خبرنگاران با بیان اینکه باید در حال حاضر تمامی 
بخش ها و دســتگاه ها تمرکز خــود را به حوزه 
مسکن اختصاص دهند گفت: دولت سیزدهم از 
۴ میلیون واحد مســکونی در کشور که در قالب 
طرح نهضت ملی مســکن اجرا شد دو میلیون و 
6۰۰ هزار واحد را به مرحله ساخت رسانده است.

وی افزود: در شرایط کنونی بازار مسکن نیازمند 
افزایش تولید مسکن است که در این بخش باید 
تمامی دستگاه ها پای کار بیایند و سازندگان هم 
باتامین مالی از سوی بانک ها انگیزه بیشتری را 
برای ساخت مسکن داشــته باشند. او بیان کرد: 
توسعه افقی شهر ها یکی از مهم ترین برنامه هایی 
اســت که می تواند بازار مسکن را به سمت رونق 
و تســریع در تولید هدایت کند تا از این طریق 
بتوانیم روند ساخت مســکن را افزایش دهیم. 
این کارشناس مســکن اظهار کرد: باید تمامی 
دستگاه ها در حوزه ساخت مسکن پای کار بیایند 
و دولت جدید هم رویه تولید سالانه یک میلیون 
واحد مسکونی را ادامه دهد تا بازار مسکن همانند 

دولت های گذشته در رکود به سر نبرد.

همزمان با اعلام رئیس صندوق ملی مســکن مبنی 
بر عدم پرداخت تسهیلات ســاخت مسکن توسط 
بانک ها یکی از نمایندگان مجلــس خبر از کاهش 
قدرت اعتبار دهی آنها و پیگیری آن توســط بانک 
مرکزی خبر داد. طبق مــاده ۴ قانون جهش تولید 
مسکن، بانک ها مکلف هستند که تا حداقل ۲۰ درصد 
از تسهیلات پرداختی شبکه بانکی در هر سال را به 
بخش مسکن اختصاص دهند، به صورتی که در سال 
اول اجرای قانون، تسهیلات مذکور از رقم 36۰ هزار 
میلیارد تومان کمتر نباشد. البته برای سال های بعد 
نیز بانک ها مکلف به افزایش این عدد متناسب با نرخ 

تورم سالانه شده اند.
بر اساس قانون طرح ملی جهش تولید مسکن بانک ها 
موظف شدند تا سالانه ۲۰ درصد از رقم کل تسهیلات 
خود را به وام دهی در بخش مسکن اختصاص دهند، 
اما شــرایط در ادامه به گونه ای پیش رفت که آن ها 
نتوانســتند به این قانون عمل کنند و در نهایت ۲6 
هزار میلیارد تومان جریمه شــدند که البته به گفته 
مدیرعامل صندوق ملی مسکن هنوز هیچ مبلغی از 
این میزان جرائم وارد صندوق ملی مسکن نشده است.

تاکنون موضوع کوتاهی بانک ها در پرداخت تسهیلات 
ساخت را چندین بار از وزاری اقتصادی کشور از جمله 
وزیر اقتصاد پرسیده شده است که در همین زمینه هم 
سید احسان خاندوزی وزیر اقتصاد ودارایی گفته است: 
در تبصره 5 ماده ۴ قانون جهش مسکن در مورد بخش 
تسهیلات بانکی که باید بانک ها برای حوزه مسکن 
بپردازند، یک ضمانت اجرایی در نظر گرفته شده بر 
این مبنا که اگر نسبت به سهمیه ای که بانک مرکزی 
معرفی می کند، بانک ها تسهیلات لازم ۲۰ درصدی 
را نپردازند به جریمه ای معادل همان یک پنجم عدد 
تعهد شده از سمت سازمان امور مالیاتی باید جریمه 
شوند و مبلغ این جریمه هم وارد صندوق ملی مسکن 
خواهد شد تا مجدد در حوزه ساخت و عرضه و تولید 

مسکن به کار گرفته شود.
خاندوزی افزود: برای ســال اول ایــن قانون -از مهر 
1۴۰۰ تا شــهریور 1۴۰1- ســازمان امور مالیاتی 
رســیدگی های لازم را انجام داد که حدود 59 هزار 
میلیارد تومان رأی اولیه برای محکومیت بانک های 
متخلف در نظر گرفته شــد که از این رقم حدود ۲6 

هزار میلیارد تومان در مرحله تجدیدنظر قطعی شد.

رئیس کل گمــرک ایران 
گفت: از ابتدای سال 1۴۰3 
تا ۲۰ خرداد تعداد 1۲ هزار 
و ۷۰۴ دســتگاه خــودرو 
سواری نو وارد محوطه های 
گمرکی شده اســت. محمد رضوانی فر در گزارش 
جدیدی آخرین وضعیت واردات خودروی سواری 
به کشور را تشریح و اظهار کرد: هم اکنون 1۲ هزار 
و ۷۰۴ دستگاه خودروی ســواری در محوطه های 
گمرکی موجود است. وی افزود: از ابتدای سال 1۴۰3 
تا ۲۰ خرداد تعــداد ۴ هزار و 15 دســتگاه خودرو 
سواری نو از گمرکات کشور ترخیص قطعی و وارد 
کشور شده که ارزش این تعداد خودروهای وارداتی 

به کشور 88 میلیون دلار است.
معاون وزیر اقتصاد با اشاره به اینکه در سال گذشته 
11 هزار و 1۲۲ دستگاه خودرو ســواری به ارزش 
۲18 میلیون دلار وارد کشــور شــده است، گفت: 

تعداد خودروهای ترخیص قطعی شده از گمرکات 
و وارده به کشور در ســال جاری، معادل ۴۰ درصد 
از خودروهــای وارداتی در کل ســال 1۴۰۲ بود. 
رضوانی فر در خصوص تعداد خودروهای وارد شده به 
کشور و موجود در محوطه های گمرکی، ادامه داد: در 
حال حاضر 1۲ هزار و ۷۰۴ دستگاه خودرو سواری 

وارد کشور شده و در محوطه گمرکی موجود است.
به گفتــه وی، از مجموع خودروهــای موجود در 
محوطه گمرکی 6 هزار و ۴3۴ دســتگاه به گمرک 
اظهارشده و در حال انجام تشریفات گمرکی است 
و تعداد 6 هزار و ۲۷۰ دستگاه هنوز به گمرک اظهار 
نشده است. رئیس کل گمرک ایران گفت: از تعداد 
خودروهای اظهارشده به گمرک، 1۰۰۰ خودروی 
دیگر در چند روز آینــده از گمرک ترخیص قطعی 

می شود.
این در حالی اســت که طی روزهای گذشته وزیر 
صمت اعلام کرد به خانواده ها و مردم توصیه می کنم 
که عجله نکنند و اطمینان داشته باشند که به شرایط 
پایدارتری دست خواهیم یافت و می توانند در شرایط 

بهتری خرید خودروی خــود را انجام دهند. عباس 
علی آبادی در ســفر به بروجرد با بیان اینکه میزان 
تولید خودرو در تیرماه به حدود 6 هزار دستگاه در 
روز نزدیک می شود و واردات نیز همچنان ادامه دارد، 
اظهار کرد: به خانواده ها و مردم توصیه می کنم که 
عجله نکنند و اطمینان داشته باشند که به شرایط 
پایدارتری دست خواهیم یافت و می توانند در شرایط 
بهتری خرید خودروی خــود را انجام دهند؛ اکنون 
در زمینه خودروهای برقی، واردات با شتاب صورت 
می گیرد زیرا با این کار هم مشــکل مردم برطرف 
می شود و هم مشکلات کشور در زمینه آلودگی هوا 

و محیط زیست رفع خواهد شد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: در زمینه توسعه 
زیرساخت ها هم کارهای بسیار خوبی انجام شده و 
اکنون نیز سه هزار شارژر خودروهای برقی ساخته 
شده و این روند نیز همچنان ادامه دارد. علی آبادی 
بیان کرد: خودروهای دپو شده در انبار نداریم و در 
حقیقت آنچه وجود دارد خودروهای ناقص است که 

در حال تکمیل آنها هستیم.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

 ۱۲ هزار و ۷۰۴ خودرو وارد کشور شد

رشد تولید خودرو 

بانک های متخلف در پرداخت تسهیلات منتظر جرائم باشند

۲میلیون و ۷۲۱هزار شغل در دولت سیزدهم ایجاد شد

افزایش اشتغال با تسهیل صدور مجوزها

نیاز سالانه یک میلیون واحد مسکونی 

شرایط تنظیم بازار خودرو
بابک صدرایی، کارشناس خودرو 

برای بررســی بازار خودرو و صحبت از آینده آن 
ابتدا باید به عوامل کلان توجه کرد. عوامل مهم 
اثرگذار بر بازار خودرو عبارتند از شرایط اقتصادی 
و سیاسی کشور، قیمت دلار و روند نرخ تورم. تمام 
این عوامل با روند قیمت خودرو به نحوی ارتباط 

مستقیمی دارند.
از سوی دیگر اگر تیراژ واردات خودرو بالا باشد 
می تواند روی بازار تأثیرگذار باشــد. اگر به هر 
طریقی واردات با تعداد بالا آزاد شــود و خودرو 
وارد و تحویل مشتری داده شود، بر کاهش بیشتر 

قیمت در بازار تاثیر خواهد داشت. 
واردات خــودرو به شــرطی که انبــوه بوده و 
خودروهای اقتصادی قابل رقابت با خودروهای 
داخلی باشد، مؤثر خواهد بود. اینکه صرفاً واردات 
با هدف تأمین خودرو برای قشر مرفه جامعه انجام 
شــود، هیچ تأثیری بر بازار و صنعت خودروی 
داخل نخواهد داشــت. با تعرفه های موجود به 
نظر می رسد دولت به دنبال یافتن راهکارهای 
جدید برای کسب درآمد و جبران کسری بودجه 

بوده است.
موضوع مهم این است که پر کردن خلاء مطالبه 
اقشــار متوســط به پایین جامعه برای تقاضا و 
خرید خودرو باید هدف از واردات خودرو باشد 
تا مطالبه قشری که تحت فشــار مالی است با 
خرید خودروی با قیمت های ارزان تر با نرخ های 
۲۰۰ تا 5۰۰ میلیون تومان پاسخ داده شود درغیر 
این صورت اگر بنا بر واردات خودرو هایی دو سه 
میلیاردی باشد اقشاری که توانایی پرداخت چنین 
رقم هایی را دارند می توانند ماشین های مونتاژی 
موجود در بازار را به سهولت خریداری کنند پس 
واردات خودرو باید متناسب با اهداف و شعار هایی 

باشد که حول این موضوع داده می شود.
قانونگذار سیاست ها و عوامل روانشناسی کنترل 
بازار در ایران را نمی داند، چــون بر محصول و 
خودرو تســلط ندارد. خــودرو را به خوبی نمی 
شناسد. صنعت خودرو و مسائل روانی که در بازار 
ایران تاثیرگذار است را به خوبی نمی شناسد و 
نگاه قانونگذار به واردات خودرو همان نگاه به تولید 
است. این در حالی اســت که قشری که خودرو 
تولیدی می خرد با قشری که خودرو وارداتی می 

خرد، متفاوت است.
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فناوری و 
اطلاعات

وزیر علوم: شرکت های دانش بنیان جان گرفتند
وزیر علوم تحقیقات و فناوری گفت: ســامانه جریان اقتصاد نوین )جان( نمایشگاه دائم 
برای محصولات دانش بنیان اســت و با رونمایی از این سامانه شرکت های دانش بنیان 
جان گرفتند. محمدعلی زلفی گل در آیین رونمایی از سامانه جریان اقتصاد نوین )جان( 
اظهار داشت: علم به انسان قدرت فرازمینی و قدرت افزایش بهره وری داده و خواهد داد. 
 امروز سامانه های هوشمند و دانش فناوری اطلاعات به بشر امکان داده در کمترین زمان 

و هزینه به اهداف خود برسد.
وی در این آیین در سالن شهدای جهاد علمی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری بیان کرد: 
در این شرایط عقل حکم می کند نهایت استفاده را از علم و دانش برای رفع نیازهای بشر 
ببریم و ثروت و خدمت را افزایش دهیم. ایجاد سامانه در این دوره در راستای افزایش بهره 
وری بود تا خلأهای موجود بین دانشگاه، صنعت و بازار از بین برود. زلفی گل تصریح کرد: 
یکی از مشکلات ما در آموزش عالی این بود که چرا تحقیقات نیاز محور نیست. آسیب 
شناسی ها نشان می داد ارتباط بین دانشگاه و صنعت وجود ندارد و سامانه نان به این منظور 
ایجاد شد و اختیار ویژه به اساتید دانشگاه دادیم تا بخش قابل توجه از نخبگان را به نیازهای 
کشــور متصل کردیم. وزیر علوم بیان کرد: یکی از آرزوهای وزارت علوم ایجاد سکوی 
هوشمندسازی آموزش عالی است که یک تکه آن سامانه نان بود که ایجاد شد. تکه دیگر 
ارائه محصولات دانش بنیان است که توسط سامانه جان انجام می شود و علاوه بر معرفی 
محصولات امکان خرید و فروش این محصولات فراهم می شود  و به خودکفایی در تولید 
محصولات می رسیم. وی تاکید کرد: سامانه جان شرایط رقابت پذیری ایجاد همچنین 
امکان ثبت سفارش محصولات را فراهم می کند. در ادامه قدرت انتخاب مردم را نیز بالا می 

برد و نمایشگاه دائم برای محصولات دانش بنیان است.
سامانه جریان اقتصادی نوین)جان( بازار دیجیتال خرید و فروش محصولات دانش بنیان 
است و شرکت های دانش بنیان می توانند محصولات خود را برای فروش عرضه کنند و 

متقاضیان خرید این محصولات نیاز خود را از این بازار تامین می کنند.

سامانه »جان« رونمایی شد
ثبت ۷ هزار و ۱۱۱ محصول فناورانه

معاون وزیر علوم و رئیس سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران گفت: سامانه جان 
)جریان اقتصادی نوین( سکوی خرید و فروش محصولات فناور و در پی ایجاد بازار برای 

محصولات تجاری قیمت گذاری شده شرکت های فناوری با حمایت وزارت علوم است.
حسن زمانیان در مراسم رونمایی از سامانه جریان اقتصادی نوین )جان( اظهارداشت: در 
دولت سیزدهم با راه اندازی سامانه نظام ایده ها و نیازها یا به اختصار نان وقفه بین دانشگاه 
و صنعت برطرف شد و در ادامه توجه سیاستگذار به مقوله بازار و خرید و فروش هم مورد 
توجه قرار گرفت. وی در این مراسم در سالن شهدای جهاد علمی وزارت علوم، تحقیقات و 
فناوری بیان کرد: در کشور ما تحقیقات و تولید دانش بنیان وضعیت مناسبی دارد ولی بازار 
همواره مورد غفلت قرار داشت. برای غلبه بر این مشکل یکی از راهکارها ایجاد سامانه جان 
یا جریان اقتصادی نوین بود. معاون وزیر علوم افزود: ایجاد بازار الکترونیکی، ایجاد پایگاه داده 
قابل اتکا برای شرکت های دانش بنیان، محلی برای عرضه محصولات شرکت های دانش 
بنیان از جمله اهداف ایجاد سامانه جان است. سامانه جان در پی ایجاد بازار برای محصولات 
تجاری قیمت گذاری شده برای شرکت های فناوری با حمایت وزارت علوم است. به گفته 
زمانیان وجه تمایز سامانه جان نیز فروش محصولات شرکت های فناور و امکان سفارش 
سازی محصولات فناور است. معاون وزیر علوم گفت: تا کنون ۸۷ درصد از پارک های علم 
و فناوری در سامانه بارگذاری شده اند و تعداد پارک های فعال در این سامانه نیز ۴۶ پارک 
است. تعداد محصولات فناورانه ثبت شده در سامانه ۷ هزار و ۱۱۱ و نسبت تعداد محصول 
به ازای هر شرکت ۳.۱۵ است. معاون فناوری و نوآوری وزارت علوم نیز در این مراسم گفت: 
یکی از دغدغه های جدی شرکت های دانش بنیان معرفی محصولات است و با توجه به 
اینکه جزو شرکت های کوچک هستند و قدرت تبلیغ محصولات خود را ندارند، نیازمند 
عرصه ای بودیم که بین مجموعه های مختلف و شرکت های فناور نقش عرضه کننده و ارائه 

دهنده محصول را داشته باشد؛ سامانه جان بازیگر اصلی این عرصه است.
سجاد محمدعلی نژاد بیان کرد: هر مجموعه ای می تواند در سامانه جان محصولات را 
مقایسه و محصول مورد نیاز خود را تامین کند و حتی می تواند محصول سفارشی داشته 
باشد. همچنین با دستور وزیر علوم کلیه محصولات وارداتی مشخص شد تا شرکت های 

فناور بر اساس نیاز بازار اقدام به تولید محصولات مورد نظر کنند.
وی گفت: سامانه جان یکی از نظام مندترین و با کیفیت ترین سامانه هایی است که در اختیار 
شرکت های فناوری قرار گرفت. در فرایند ابتدایی بیش از سه هزار شرکت در سامانه وارد 

شدند و گردش اقتصادی این سامانه اکنون بیش از ۴۰ هزار میلیارد تومان است.
به گفته محمدعلی نژاد تفاهم نامه ای با وزارت صنعت امضا و سامانه جان به سامانه توانیران 
متصل شد. پس از این دیگر امکان واردات محصولاتی که در داخل کشور امکان تولید آنها 

وجود دارد نیست و به این شکل دیگر خروج ارز نخواهیم داشت.

هوش مصنوعی اپل آیفون و رایانه مک را متحول می کند
 Apple Intelligence اپل از هوش مصنوعی خود رونمایی کرد. این شرکت فناوری
را در سراسر اپلیکیشن هایش از جمله سیری یکپارچه می کند و چت جی پی تی شرکت 
اوپن ای آی را در دستگاه ها به کار می گیرد. در کنفرانس جهانی سالانه توسعه دهندگان 
اپل که حدود ۲ ساعت طول کشید، مدیران اجرایی از جمله تیم کوک )مدیر ارشد اجرایی 
شرکت( قابلیت های دستیار صوتی برای استفاده از اپ های پیامک ها، ایمیل، تقویم و 
همچنین اپلیکیشن های طرف ثالث را معرفی کردند. سیری با کمک هوش مصنوعی می 
تواند ایمیل بنویسد و لحن صدا را برحسب موقعیتش تغییر دهد. اپل که به حفظ ایمنی 
کاربران مشهور است، با حفظ ایمنی در مرکز ویژگی های جدیدش سعی دارد خود را از 
رقبای دیگر مانند گوگل و مایکروســافت متمایز کند. ویژگی های هوش مصنوعی اپل 
 که در این مراسم اعلام شدند در جدیدترین نسخه سیستم عامل iOS برای دستگاه ها 

عرضه می شود.
به نوشته انگجت هوش مصنوعی در iOS۱۸ و iPad و همچنین mac OS Seqioa به 
شکل ابزارهایی کاربری ارائه می شود که بیشتر افراد می توانند به طور منظم از آنها استفاده 
کنند. این ویژگی ها شامل ابزارهایی برای نوشتن است که به کاربر کمک می کند متونی 
مانند ایمیل ها و دیگر پیام ها را بازنویسی، بررسی و خلاصه کند. همچنین نسل جدید 
ایموجی ها ارائه می شود که Gemoji نام دارند و به کاربر اجازه می دهند با تایپ کردن 
توصیف ها ایموجی های خود را بسازد. سیری نیز با هوش مصنوعی یکپارچه و با مدل 
های زبانی بزرگ فعال می شود. کاربران می توانند از دستیار صوتی بخواهند یک ایمیل 
را حذف یا عکسی را اصلاح کند. علاوه بر آن دستیار صوتی برحسب درخواست کاربر می 
تواند مقالات و صفحات وب را در سافاری خلاصه کند و حتی اطلاعات خصوصی را از تصویر 

کارت شناسایی استخراج کند تا بتواند یک فرم آنلاین را پر کند.
این شرکت روی اهمیت بستر خصوصی Apple Intelligence تاکید کرده است که 
در قابلیت هایی مانند استفاده از زبان طبیعی برای جستجوی عکس هایی حاوی افراد 
خاصی از خانواده یا دوستان به کار می رود. آپدیت نرم افزار آتی آیفون در پاییز امسال برای 
کاربران عرضه می شــود و طبق پیش بینی ها یکی از بزرگترین تغییرات آن پشتیبانی 
از سرویس ارتباطات غنی یا RCS اســت. این یک پروتکل ایمن تر ارسال پیام است که 
ارتقاهای متعددی نسبت به اس ام اس دارد از جمله رمزگذاری سربه سر، اشتراک گذاری 
بهتر محتوا و پشتیبانی از گروه های چت. اپل قبلا اعلام کرده بود پشتیبانی از این قابلیت 
را با هدف پیروی از قوانین اتحادیه اروپا از ۲۰۲۴ میلادی فراهم می کند. کاربران آیفون 
کنترل بیشتری بر صفحه خانه دستگاه خود خواهند داشت زیرا در iOS۱۸ دیگر سیستم 
شبکه ای وجود نخواهد داشت. کاربران می توانند ایکون های اپ را به طور آزادانه تر جابه 

جا کنند و خواهند توانست رنگ آیکون ها را انتخاب کنند.
اپلیکیشن فتوز نیز با یک بازطراحی عظیم روبرو می شود که تاکید این فرایند روی گروهی 
از عکس های تنظیم شده به طور هوشمند است. این طراحی جدید پس زمینه طبقه بندی 
شده قدیمی را تغییر می دهد و یک طراحی تمام صفحه ایجاد می کند که تمام عکس های 

کاربر به طور جداگانه یا به صورت مجموعه نشان داده می شوند.

اخبار

رئیس مرکز توســعه تجارت 
الکترونیکی گفت: در ســال 
۱۴۰۲ ارزش معاملات تجارت 
الکترونیکی کشــور از ۳۱۸۸ 
همت عبور کرد که نسبت به 
ســال قبل از آن رشد ۷۴ درصدی داشــته است. امین 
کلاهدوزان در نشست مربوط به گزارش سالیانه تجارت 
الکترونیکی، اظهار داشــت: در سال ۱۴۰۲، اکوسیستم 
تجارت الکترونیکی کشور توانست ارزش معاملات خود 
را به ۳ هزار و ۱۸۸ همت برساند که نسبت به سال گذشته 

۷۴ درصد افزایش داشته است.
رئیس مرکز توســعه تجارت الکترونیکــی اعلام کرد: 
معاملات در سال گذشــته نزدیک به ۵۱ میلیارد دلار 
تراکنش در تجارت الکترونیک کشور را نشان می دهد. 
وی با اشــاره به افزایــش تعداد تراکنش هــای تجارت 
الکترونیکی، افزود: در ســال ۱۴۰۱ بیش از ۳ میلیارد 
تراکنش مالی داشتیم که در ســال ۱۴۰۲ این عدد به 
۳.۹ میلیارد تراکنش رسید که ۳۱ درصد رشد را تجربه 

کرده است.
کلاهدوزان بیان کرد: معاملات دولتی نیز در سال ۱۴۰۲ 
بیش از ۴۳۸ هزار فقره بوده که نسبت به سال قبل رشد 
۴ درصدی داشــته اســت. رئیس مرکز توسعه تجارت 
الکترونیکی به ساماندهی کسب و کارها در قالب اینماد 
اشاره کرد و ادامه داد: تعداد کسب و کارهای دارای نماد 
اینماد به ۲۰۷ عدد رسیده که رشد ۴۷ درصدی داشته 
اســت؛ همچنین بیش از ۴ میلیون و ۲۵۶ هزار گواهی 
امضای الکترونیکی نیز صادر شده که نسبت به سال قبل 

۱۲۵ درصد رشد داشته است.
کلاهدوزان با بیان اینکه امســال نسبت به سال گذشته 
حجم معاملات تجــارت الکترونیکی ۷۴ درصد افزایش 
داشته است، افزود: از ۲۰۷ هزار شرکتی که نماد تجارت 
الکترونیکی دریافت کرده اند ۴۲ درصد نوپا هستند و عمر 
یک تا چهار ســال دارند که نوید می دهد اقبال مردم به 
حوزه تجارت الکترونیکی به شدت افزایش یافته است. 

۱۸ درصد کسب وکارها سن بین ۴ تا ۸ سال و ۵ درصد 
طول عمر بالای ۵ درصــد و ۳۵ درصد عمر کمتر از یک 

سال دارند.
وی درباره توزیع جغرافیایی شرکت ها، گفت: اکنون ۴۶ 
درصد مجموعه شرکت های دارای اینماد در استان تهران 
فعال هستند. رتبه های بعدی مربوط به استان اصفهان، 
خراسان رضوی و فارس است. هدفگذاری مرکز توسعه 
تجارت این اســت که با برنامه ریزی، تناسب خوبی بین 

استان ها به وجود بیاید.
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی در تشریح حوزه 
فعالیت این شــرکت ها، گفت: ۶۳ درصد این شرکت ها 
متخصص در فروش کالا، ۳۴ درصد در حوزه خدمات، ۳ 
درصد کالا و خدمات را همزمان عرضه می کنند. بیشترین 
میزان استقبال کسب وکارها مربوط به فروش کالا است 
که ۶۲ درصد را به خود اختصاص داده است. ۱۱ درصد 
خدمات فناوری اطلاعات، ۱۰ درصد آموزشی و فرهنگی، 

۴ درصد خدمات و ۱۳ درصد سایر خدمات است.
کلاهدوزان درباره با بیان اینکه ۸۱ درصد صاحبان کسب 
و کارها آقایان و ۱۹ درصد خانم ها هستند، افزود: تعداد 
خانم ها نسبت به سال گذشته رشــد ۳ درصدی داشته 
است. از لحاظ گروه سنی بیشترین گروه سنی صاحبان 
کســب و کارهای تجارت الکترونیکــی مربوط به ۲۰ تا 
۴۰ سال است که ۶۰ درصد کل این جمعیت را تشکیل 

می دهند.
وی خاطرنشــان کــرد: در بخش زیرســاخت تجارت 
الکترونیکــی اکنون بیــش از ۶۳ درصــد اولویت اول 
شرکت ها برای ارسال بسته شرکت ملی پست است. ۱۵ 
درصد اولویت ها مربوط به شرکت های پست خصوصی، 
۱۰ درصد باربری ها و ۶ درصد توسط خود شرکت اتفاق 

می افتد.
رئیس مرکز توسعه تجارت با بیان اینکه ۴۳ درصد کسب 
و کارها از طریق شــبکه های اجتماعی و پیام رســان با 
مشتریان خود در ارتباط هستند، گفت: رویکردی که بنا 
داریم از انجام آن در مرکز توسعه تجارت اجتناب کنیم 
عدم افزایش تصدی گری،  وضــع نکردن قواعد پیچیده، 
عدم بلاتکلیفی در تدوین و اعــلام قوانین و مخالفت با 
موازی کاری اســت. در مقابل رویکرد جدید حمایت از 

کسب وکارهای موفق، تقویت ماموریت سیاستگذاری و 
توسعه ای مرکز، افزایش نقش آفرینی پلتفرم ها و بخش 
خصوصی، تعیین ضوابط منعطف با توجه به نوع و سابقه 
کسب و کار، تقویت حضور اتحادیه، انجمن و تشکل های 
مردمی با رویکرد تقویت خود تنظیم گری و تنظیم گری 

را در دستور کار خود قرار گرفته است.
کلاهدوزان تاکید کــرد: اعداد در مقایســه با یکدیگر 
معنی دار می شود کل شبکه شاپرک کشور طبق گزارش 
بانک مرکزی ارزش تراکنش ها ۳۲ درصد حدوداً افزایش 
داشته اســت که می توان این را متاثر از تورم دانست؛ اما 

در این آمار رشد تجارت الکترونیکی کاملًا مشهود است.
وی درباره سپردن بخشی از کار اینماد به کارگزاری های 
خصوصی گفت: یکی از بحث های جدی در مرکز همین 
مساله است و کارهای مربوط به آن را انجام خواهیم داد. 
بخشی از اینمادهای خاکستری که در کسب و کارهای 
اینترنتی وجود دارد، توسط پرداخت یارها انجام می شود. 
نتیجه به دســت آمده از این تعامل را مثبــت ارزیابی 
می کنیم و در حال تعریف کارگزاری های جدید هستیم.

کلاهدوزان درباره جایگاه تجــارت الکترونیک ایران در 
کشورهای منطقه گفت: ترکیه یکی از پیشتازان تجارت 
الکترونیکی است و حجم معاملات آن ها در سال گذشته 
۸۷ میلیارد دلار بوده با توجه به حجم ۵۱ میلیارد دلاری 

معاملات ما، نشان می دهد و خیلی از آن ها عقب نیستیم. 
هرچند باید تاکید کنم این عدد برای ما مطلوب نیست. 
امیــدوارم در ۲ تا ۳ ســال آینده بتوانیم بــا یک برنامه 
راهبردی در اکوسیستم تجارت الکترونیک، کشور ترکیه 

را پشت سر بگذاریم.
وی درباره برنامه های مرکز توسعه تجارت گفت: توسعه 
بازارهای جدید یکی از برنامه های مهم اســت. تجارت 
الکترونیکی در حوزه هایی مانند ســلامت الکترونیک و 
طلا تقریباً صفر است و در پنج سال آینده قرار است این 
بخش ها را به بهترین شکل توسعه دهیم. در سال گذشته 
خرید و فروش خودرو در بستر پلتفرم ها رگوله )موسسات 
مالی و بروکرهایی که تحت قوانین نهادهای نظارتی مالی 
 )Regulated( »و قابل اعتماد درآمده اند را »رگوله
می نامند( شــد و در حال فعالیت اســت. رگوله کردن 
فعالیت های مربوط به ســیمان و وســایل ســاختمان 

برنامه ای است که امسال آن را در برنامه داریم.
کلاهدوزان با بیــان اینکه مرکــز تتا گذشــته برنامه 
ســندباکس را آغاز کرد گفت: ســندباکس ساختاری 
پیشــرفته دارد و در تمام دنیا از آن اســتفاده می کنند. 
سندباکس وزارت صمت سال گذشته آغاز به کار کرد و 
در حال بررسی چهار طرح است و امیدواریم بتوانیم این 

ظرفیت را تقویت کنیم.

ارزش معاملات تجارت الکترونیکی از ۳۱۸۸ همت عبور کرد

توسعه اکوسیستم تجارت الکترونیک
News kasbokar@gmail.com

دومین نمایشــگاه ملــی آبادیران صبح سه شــنبه با 
حضور معاون علمــی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهــور در مصلی امام خمینی )ره( گشــایش 
یافت. نمایشــگاه ملی آبادیران با شــعار نوآوری برای 
آبادانی در دوره چهارم معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان با هدف پیشرفت و آبادانی کشور به دنبال 
رفع چالش هــای مناطق محروم و روســتایی، ایجاد 
اشتغال پایدار و توسعه زنجیره ارزش ظرفیت های بومی 
مناطق کمتر برخوردار با استفاده از ظرفیت شرکت های 
دانش بنیان، خلاق و فناور و ســایر ارکان زیســت بوم 

نوآوری و فناوری طراحی شده است.
مصطفی خاکسار قهرودی،  قائم مقام کمیته امداد، رضا 
اسدی فرد معاون توسعه شرکت های دانش بنیان و سید 
احمد عبودتیان هرندی دســتیار رئیس جمهور در امر 

مردمی سازی دولت در این مراسم حضور دارند. 
در رویداد ملــی آبادیران که از ۲۲ الــی ۲۵ خردادماه 
جاری در محل مصلی امام خمینی )ره( برپا شده است، 
بیش از ۴۰ نهاد و سازمان دولتی و غیر دولتی فعال در 
آبادانی و پیشرفت ایران همچون معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، صندوق نوآوی 
و شــکوفایی ریاســت جمهوری، وزارت نیرو، وزارت 
کشور، بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی، بنیاد برکت 
ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره(، کمیته امداد امام 
خمینی )ره(، سازمان جهاد دانشگاهی، بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی، سازمان بهزیستی و تعدادی از پارک 
های علم و فناوری و مراکز تحقیقاتی کشــور به دنبال 
توانمندسازی و ارتقای مناطق کمتر برخوردار با استفاده 

از دانش، فناوری و نوآوری خواهند بود.
دومین نمایشگاه ملی آبادیران در پنج بخش مسکن و 

زیرساخت های توسعه روستا، کشاورزی، دام پروری و 
شیلات، سلامت بهداشت و توان بخشی، اشتغال کوچک 

مقیاس و صنایع نرم و آموزشی برپا شده است.
در این رویداد چهار روزه کــه محلی برای اتصال گروه 
های جهادی و دانش بنیان ها برای شناســایی و رفع 
مســائل و چالش های مناطق محروم کشوراســت، 
شرکت های دانش بنیان، خلاق و فناور ضمن نمایش 
آخرین دســتاوردهای خــود به بیان روایــت خود از 
اقدامات و دستاوردهایی که توانسته  است مشارکت های 
مختلف مردمی اعم از مالی، اجرایی، فکری و علمی را 
بدنبال داشته خواهند پرداخت. دومین نمایشگاه ملی 
آبادیران از ۲۲ تا ۲۵ خردادماه ۱۴۰۳ از ساعت ۹ الی ۱۷ 
در محل مصلی امام خمینی )ره( تهران به شکل رایگان 

میزبان عموم بازدیدکنندگان خواهد بود.
دستیار مردمی سازی معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور از طراحی بســته حمایتی 
متشکل از ۴۷ خدمت برای دانش بنیان های حاضر در 

این رویداد با کمک نهادها و سازمان ها خبر داد.
حمیدرضا شکری در آیین گشایش دومین نمایشگاه 
آبادیران در محل مصلی امام خمینی )ره( افزود: نگاه ما 
به برنامه آبادیران نگاه گفتمانی اتقلاب اسلامی است. 
نمایشگاه آبادیران صرفا به توســعه بازار شرکت های 
دانش بنیان خلاصه نمی شود؛ بلکه گفتمان پیشرفت 
و آبادانی و امیدآفرینی در کشور است و علاوه بر توسعه 
بازار دانش بنیان ها، رفع نیازمندی نهادهای فعال در 

محرومیت زدایی میوه این گفتمــان خواهد بود. وی 
با اشــاره به رویکردهای دنبال شده از سال گذشته در 
برنامه ملی آبادیران، همگرایــی و هم افزایی نهادهای 
فعال در حوزه آبادانی و پیشرفت کشور را از آن جمله 
دانست و افزود: هم اکنون ۴۵ نهاد آبادانی و پیشرفت، 
نهادهای حاکمیتی تا دولتی در نمایشــگاه آبادیران 

حضور فعال دارند.
شــکری یکی از اهداف دیگر برنامه ملــی آبادیران را 
احصای نیازمندی های فناورانه ســازمان ها و نهادها 
دانســت و افزود داد: دومین نمایشــگاه آبادیران در 
حقیقت تقاضامحور برگزار می شــود. هــر نهادی در 
نمایشــگاه آبادیران حضور دارد نیازهای خود را اعلام 
خواهد کرد و شرکت های دانش بنیان و فناور به راحتی 
در این نمایشــگاه می توانند با این نیازها آشنا شوند. 
وی از طراحی و تهیه یک بسته حمایتی متشکل از ۴۷ 
خدمت برای دانش بنیان ها با کمک نهادها و سازمان ها 

در نمایشگاه آبادیران خبر داد.
شکری با اشاره به اضافه شــدن گروه های جهادی به 
رویداد ملی آبادیــران تصریح کرد: اکنــون ۲۰ گروه 
مردمی جهادی در طرف تقاضای این نمایشگاه حضور 
یافته اند و نیازهای خود را در این رویداد اعلام خواهند 

کرد.
نمایشگاه ملی »آبادیران« با شعار نوآوری برای آبادانی 
در دوره چهارم معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان با هدف پیشرفت و آبادانی کشور به دنبال »رفع 

چالش هــای مناطق محــروم و روســتایی«، »ایجاد 
اشتغال پایدار« و »توسعه زنجیره ارزش ظرفیت های 
بومی مناطق کمتر برخوردار« با اســتفاده از ظرفیت 
شــرکت های دانش بنیان، خلاق و فناور و سایر ارکان 

زیست بوم نوآوری و فناوری طراحی شده است.
در رویداد ملــی آبادیران، بیش از ۴۰ نهاد و ســازمان 
دولتی و غیر دولتی فعال در آبادانی و پیشــرفت ایران 
همچون معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، صندوق نوآوی و شکوفایی ریاست 
جمهوری، وزارت نیرو، وزارت کشور، بنیاد مستضعفان 
انقلاب اسلامی، بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امام )ره(، کمیته امداد امام خمینی )ره(، سازمان جهاد 
دانشــگاهی، بنیاد مسکن انقلاب اســلامی، سازمان 
بهزیستی و تعدادی از پارک های علم و فناوری و مراکز 
تحقیقاتی کشــور به دنبال توانمندســازی و ارتقای 
مناطق کمتر برخوردار با اســتفاده از دانش، فناوری و 

نوآوری خواهند بود.
دومین نمایشــگاه ملی آبادیران در پنج بخش مسکن 
و زیرساخت های توسعه روستا، کشاورزی، دام پروری 
و شیلات، ســلامت بهداشــت و توان بخشی، اشتغال 
کوچک مقیاس و صنایع نرم و آموزشــی برپا شــده 
است. در این رویداد چهار روزه که محلی برای اتصال 
گروه های جهادی و دانش بنیان ها برای شناســایی و 
رفع مسائل و چالش های مناطق محروم کشوراست، 
شرکت های دانش بنیان، خلاق و فناور ضمن نمایش 
آخرین دســتاوردهای خــود به بیان روایــت خود از 
اقدامات و دستاوردهایی می پردازند که توانسته  است 
مشــارکت های مختلف مردمی اعم از مالی، اجرایی، 

فکری و علمی را داشته باشد.

محققان دانشکدگان فنی دانشــگاه تهران، موفق به ابداع 
دانش فنی استحصال اکسید آلومینیوم از منابع غیربوکسیتی؛ 
از جملــه آلونیت و نفلین ســینتی بــه روش اقتصادی و 
زیست سازگار شدند، به شکلی که شــرکت های خارجی 

خواهان دستیابی به این دانش  هستند.
آلومینیــوم به عنــوان یــک فلــز صنعتی، پــس از آهن 
پرمصرف ترین فلز در جهان محســوب می شــود و میزان 
تولید آن در جهان حدود ۶۰ میلیون تن در سال است. صنایع 
هواپیمایی، فضایی، ساختمان، خودروسازی، بسته بندی، 
الکتریکی و بسیاری صنایع دیگر از استفاده کنندگان اصلی 
این فلز با ارزش هستند. در سال های اخیر به علت سبک بودن 
آلومینیوم از یک سو و قابلیت آلیاژی آن از سویی دیگر، مصرف 
آن در وسایل نقلیه، به ویژه خودروهای الکتریکی گسترش 
یافته است. اگرچه آلومینیوم یکی از فراوان ترین فلزات در 
پوسته زمین است، سنگ معدن اصلی آن بوکسیت بوده و در 

مقیاس صنعتی، آلومینیوم از این کانی استحصال می شود.
در فرآیند تولید فلز آلومینیوم، در ابتدا اکسید آلومینیوم یا 
آلومینا با خلوص بالا از کانی بوکسیت تولید شده و در ادامه 
فرآیند، فلز آلومینیوم به سادگی از آلومینا تولید می شود. 
فرآیند اســتحصال و فرآوری آلومینا یا اکسیدآلومینیوم 
)Aluminum oxide( به مشخصات خوراک بوکسیتی 
به شدت وابسته است و با تغییر مشخصات خوراک، کارآیی و 

اقتصادی بودن فرآیند تولید تحت تأثیر قرار می گیرد.

اما دکتر مهدی قراباغی، دانشیار دانشکدگان فنی دانشگاه 
تهران با همراهی همکاران خود با تجارب صنعتی و علمی 
مناســب در زمینه فرآوری مواد معدنی، پس از چند سال 
مطالعه و تحقیقات گسترده در رابطه با استحصال آلومینا 
)اکســید آلومینیوم( از منابع غیربوکسیتی، موفق به ابداع 
روشی زیست سازگار، اقتصادی و با هزینه کم برای استحصال 

آلومینا از منابع غیربوکسیتی شده است.
دانشیار دانشــکدگان فنی دانشــگاه تهران در گفت و گو 
با خبرنگار گروه علــم و آموزش ایرنــا در خصوص اینکه 
تحقیقاتی به منظور یافتن روش مناسب و اقتصادی برای 
استحصال آلومینا از منابع غیر متعارف از چه زمانی شروع 
شد گفت:تحقیقات ما از ســال ۱۳۹۹ آغاز شد به طوریکه 
در ابتدا کار از یک پایان نامه کارشناسی ارشد تعریف شد که 
نتایج مد نظر بدست نیامد. دکترقراباغی افزود: با این حال با 
توجه به نیاز مبرم کشور و علاقه شخصی، تحقیقات را ادامه 
داده و علاوه بر دانشجوی مذکور، یکی از همکارانم در فازهای 

مختلف با بنده همکاری کردند.
وی اظهارکرد: نتیجه به دست آمده، علاوه بر اینکه بر پشتوانه 
علمی و تجارب اینجانب و همکارانم تکیه دارد، حاصل ۴ سال 
تحقیق، مطالعه و انجام آزمایش، ابداع و بررسی روش های 
مختلف و آزمون این روش ها بود کــه در نهایت بر مبنای 

تحقیقات انجام شــده، روش بهینه ابداع شــد. این محقق 
دانشگاه تهران با اشاره به اینکه، در دو سال اخیر مطالعات، 
تلاش ها و آزمایش های ویژه و متعددی روی این پروژه انجام 
داده ام تصریح کرد: ایده اولیه روش ابتکاری موجود، پس از 
انجام مطالعات مختلف و صرف هزینه  تحقیقات متعدد، در 
اوایل سال ۱۴۰۲ ابداع شد. این محقق با بیان اینکه، مطالعات 
تکمیلی به منظور تدوین و بهینه سازی این روش و شناسایی 
قابلیت های آن با صرف هزینه و ســرمایه گذاری شخصی 
انجام شد و ادامه یافت افزود: نتیجه نهایی و کسب اطمینان 
از تولید محصول مناســب، با بازیابی و با کیفیت مدنظر در 
اواخر فرودین ۱۴۰۳ حاصل شد. دکترقراباغی در پاسخ به 
این سوال که آیا این روش ابداعی مختص پژوهشگران ایران 
است و چه افراد و پژوهشگاه هایی در به ثمر رسیدن و حمایت 
از این پروزه نقش داشته اند نیز اظهارکرد:این روش مختص 
پژوهشگران ایران است و توسط اینجانب ابداع شده است. 
البته تا جایی که اطلاع دارم، دو روش با مشابهت حدود ۶۰-
۷۰ درصد مشابه روش ابداعی ما، در کشورهای غربی توسعه 
داده  شده است. با این حال روش ما زیست سازگارتر بوده و 

قابلیت تولید محصولات جانبی با ارزش را دارد.
این محقق دانشگاه تهران بیان کرد: درحال حاضر میزان نیاز 
کشور به آلومینا )اکسید آلومینیوم( حدود ۲ تا ۲.۵ میلیون تن 

در سال است. اما متأسفانه در ایران ذخایر بوکسیتی محدود 
بوده و کشور ما برای تولید آلومینیوم ناچار به واردات آلومینا از 
خارج از کشور یا سرمایه گذاری در معادن بوکسیت کشورهای 
دیگر همچون کشور گینه شده است. دکترقراباغی تاکیدکرد: 
این درحالی است که ایران از لحاظ منابع آلونیت، نفلین سینیت 
و کانی های رسی حاوی آلومینوم بسیار غنی است و این منابع 
معدنی پتانسیل استحصال آلومینوم را دارند. اما تولید آلومینیوم 
از این منابع نیازمند فناوری پیچیده و به روز است که کشورهای 
غربی صاحب فناوری به شــدت از انتقال آن به سایر کشورها 
ممانعت می کنند. به گفته این پژوهشگر در گذشته مطالعات 
مختلفی بر روی استحصال آلومینا از این منابع انجام شده، اما به 
تولید صنعتی و روش تولید آلومینا و محصولات با کیفیت منجر 
نشده است. این محقق در رابطه با حامیان این پروژه تحقیقاتی 
نیز تصریح کرد: به غیر از حمایت کوچکی که شامل پرداخت 
هزینه آنالیز از پایان نامه اول توسط یک مجموعه به عمل آمد، 

در ادامه کار هیچ حمایتی از بنده انجام نشد.
وی در توضیح بیشتری افزود:علاوه بر یکی از دانشجویانم، 
یکی از دوستان و همکارانم در به ثمر رسیدن و مطالعات این 
طرح همکاری داشتند، قسمت ایده پردازی، و قسمت اعظم 
مطالعات، آزمایش ها و تفسیرها توسط بنده انجام گرفت. 
علاوه بر آزمایشهای داخل کشور، بخشی از آزمایش های ابداع 
این تکنولوژی نوین نیز توسط اینجانب و در خارج از ایران و 

باهزینه شخصی انجام شده است.

دومین نمایشگاه ملی »آبادیران« گشایش یافت

طراحی ۴۷ خدمت برای دانش بنیان ها

خارجی ها در پی فناوری ایرانی تولید اکسیدآلومینیوم
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کشاورزي

به اعتقاد كارشناســان امر توســعه، 
در تكامل توليد كشــاورزي 3 مرحله 
اساســي وجــود دارد. نخســتين و 
ابتدايي ترين نوع توليد كشــاورزي، 
»معيشتي محض« اســت كه از بهره 
وري پاييني برخوردار است و صرفا براي خود مصرفي و خود 
عرضه اي صورت مي گيرد. دومين مرحله كشاورزي » مختلط« 
است؛ در اين مرحله قسمتي از محصول براي مصرف شخصي 
و قسمت ديگر براي فروش به بخش تجاري توليد مي شود اما 
در سومين مرحله كه نمايانگر كشت » نوين« است و مرحله 
مطلوب به شمار مي آيد، كشــاورزي كاملا تخصصي و داراي 
بهره وري بالاســت و توليد متناسب با ســليقه بازار تجارتي 
صورت مي گيرد و خود مصرفي و خود عرضه اي در آن بسيار 

ناچيز است. 
در كشور ما متاسفانه به علت نبود دانش و مديريت اقتصادي 
در واحدهاي كشاورزي اين بخش در مرحله مختلط باقي مانده 
است و محصول توليدي كشــاورز جز براي مصرف شخصي و 
اندكي هم براي فروش تجاري پرورش نمي يابد كه اين باعث 
شــده اســت، در اين بخش بهره وري بالايي نداشته باشيم و 
درآمد كشــاورزان اندك و ناچيز باشــد و صادرات در بخش 
كشاورزي در حد گسترده اش صورت نگيرد و از همه مهم تر به 
مرحله خودكفايي نيز نتواند دست يابد. از اين رو بحث تبديل 
و تغيير كشاورزي معيشــتي به كشاورزي تجاري براي بهبود 
وضعيت كشاورزي كشور بسيار ضروري و لازم به نظر می رسد. 

   نياز به سرمايه گذاري  و توجيه اقتصادي
در همين زمينه كوهسار خالدي، كارشناس اقتصاد كشاورزي 
درباره چگونگــي تبديل و تغيير كشــاورزي معيشــتي به 
كشاورزي تجاري به »كســب وكار« مي گويد: براي رسيدن 
به مرحله نوين در كشاورزي و رســيدن به بهره وري بالا نياز 
به ســرمايه گذاري و توجيه اقتصادي داريم. براي رسيدن به 
اين هدف بايد يكپارچه سازي اراضي صورت گيرد چرا كه در 
زمين هاي كوچك مكانيزه كردن در واقع دردي را دوا نمي كند. 
در حال حاضر در ايران بيش از 75درصد از اراضي كشاورزي 
زير 5 هكتار اســت. در زمين هايي در اين ابعاد صنعتي كردن 

چندان توجيه اقتصادي ندارد و به صرفه نيست. 
وي مي افزايد: زماني كه يكپارچه سازي اراضي صورت گيرد و 

اندازه زمين بزرگ و از شكل بخشي  خود خارج شود، مي توان 
با مكانيزه كردن و صنعتي كردن بهره وري را بالا برد و به دنبال 
آن درآمد كشاورز نيز افزايش می يابد. تقسيم اراضي كه بيشتر 
به واسطه ارث صورت مي گيرد باعث خرد شدن قطعات زراعي 
مي شــود و واحدهاي زراعي هرقدر كوچك تر باشند تجاري 

كردنشان هم سخت تر و كم بازده تر خواهد بود. 

   شركت هاي تعاوني و سهامي جايگزين كشاورزي 
خرد و قطعه اي

خالدي درباره راهكار رســيدن به وضعيــت مطلوب در بخش 
كشــاورزي توضيح مي دهد: اگر كشــاورزان بتوانند زمين هاي 
كوچك خود را در قالب شركت هاي تعاوني و سهامي يكي كنند 
آن زمان است كه مي توانند با توان سرمايه گذاري بيشتر و ريسك 
كمتر مزارع خود را مكانيزه كنند و كشت هاي گلخانه اي انجام 
دهند و نوع محصول خود را با توجه به مزيت هاي نســبي براي 

تجارت و عرضه به بازار و نه فقط معيشت خود تعيين كنند. 

   ضعف مديريت و دانش اقتصــادي  در واحدهاي 
كشاورزي

اين پژوهشگر و مدرس دانشــگاه ادامه مي دهد: براي تبديل 
كشاورزي معيشــتي به تجاري سطح ســواد و مهارت و سن 
كشاورز بسيار مهم اســت. متاسفانه كشــاورزان ما به علت 
نداشتن دانش اقتصادي توان محاسبه صحيح سود و زيان خود 
را ندارند. كشاورز يك هزينه آشكار دارد كه صرف خريد بذر و 
ديگر وسايل مورد نياز مي شود و هزينه ديگرش هزينه ضمني 
است كه هزينه زمين و ابزارآلات است كه در بيشتر مواقع مال 
خود كشاورز است. از آنجايي كه دانش اقتصادي روز و مديريت 
واحدهاي كشاورزي در اين بخش ضعيف است، كشاورز فقط 
هزينه آشــكارش را در نظر مي گيرد و هزينه هاي ديگرش را 
حساب نمي كند. اين عدم شفافيت باعث مي شود كشاورز به 
درســتي و كامل مقدار هزينه گذاريش را نداند و نتواند عامل 

ضرر را از بين ببرد. 
وي مهم ترين مشــكل دربخش كشــاورزي را عدم كيفيت 
نيروي كار مي دانــد و اضافه مي كند: نيــروي كار بي دانش و 
مسن و همچنين كوچك بودن واحدهاي زراعي فرصت را به 
متخصصان و دانش آموختگان اين حوزه نمي دهد. در صورتي 
كه اگر با ايجاد برنامه ريزي هاي كارشناســي موجب افزايش 

بهره وري شويم آن وقت اســت كه مي توانيم منتظر افزايش 
توليد و درآمد كشــاورزان و وجود محصول همخوان با بازار 

باشيم. 

   تدويــن برنامه كارشناســانه؛ كاهش ريســك 
سرمايه گذاري در بخش كشاورزي

خالدي در زمينــه دخالت دولت در امور كشــاورزي و نقش 

بخش خصوصــي در اين حــوزه اظهار مي كنــد: در بخش 
كشــاورزي دولت بايد نقش حمايتي و ارشادي داشته باشد 
و در اين بخش با ســرمايه گذاري هاي زير بنايي اقتصادي به 
كشاورزي كمك كند. عناصر فعلي فعال در بخش كشاورزي 
كشورمان دانش آموختگان، سرمايه داران، كشاورزان و دولت 
اســت. در واقع ما هر 4عامل و شاخص توســعه كشاورزي را 
دركشــور داريم اما به علت اينكه اين 4 بخش با هم هماهنگ 

نيستند نتوانســته ايم بهره بري مناسب داشــته باشيم. اگر 
دولت برنامــه را تدوين كند كــه فارغ التحصيلان اين بخش 
جايگزين نيروي كار مســن شــوند، بخش خصوصي هم به 
ريسك پذيري كمتري در اين بخش سرمايه گذاري مي كنند 
و كشــاورزان هم به جاي اينكه پس انداز خود را صرف خريد 
 ملك در شهر كنند در همان بخش كشاورزي سرمايه گذاري 

خواهند كرد. 

»کسب و کار« تبديل کشت معيشتي به تجاري را بررسي کرد

نياز به توليد محصول متناسب  با  سليقه بازار داريم

يكشــنبه هفته جاري هيــات دولت 
نــرخ خريــد تضمينــي برگ ســبز 
چــاي را تصويــب و اعــلام كــرد. 
بــر اســاس تصميــم نماينــدگان 
نــرخ خريــد تضمينــي برگ ســبز 
 چــاي درجــه يــك نســبت بــه پارســال بيــش از
50 درصد و نرخ خريد تضميني برگ سبز چاي درجه دو بيش 
از 35 درصد افزايش يافته اســت. اين در حالي است كه ديگر 
محصولات كشاورزي 25 تا 30درصد افزايش قيمت داشته اند. 

 رئيس ســازمان چاي كشــور افزايش خريــد تضميني برگ 
ســبز چاي تا 50درصــد را عامل مهمــي در ايجــاد انگيزه 
چايكاران بــراي ورود به عرصــه چايكاري مي دانــد. به نظر 
مي رســد با اين افزايش قيمت تغيير زيــادي در عرصه توليد 
و بازار چاي ايراني بــه وجود خواهد آمد و در حوزه كشــت و 
برداشت چاي شمال كشــور كيفيت و مرغوبيت متفاوت تري 
از قبل را شاهد باشــيم. نظر دو تن از كارشناســان اين حوزه 
 را جويــا شــده ايم تا وضعيــت چايــكاران را مورد بررســي 

قرار دهيم. 

    اقدام دولت انگيزه كشاورزان را براي توليد، مضاعف 
مي كند

رئيس ســازمان چــاي دربــاره تاثيــر افزايش نــرخ خريد 
تضمينــي بــرگ چــاي ســبز در توليــد و بــازار فــروش 
چاي به »كســب و كار« مي گويــد: هيات دولــت نرخ خريد 
تضمينــي هــر كيلوبــرگ ســبز چــاي درجــه يــك را با 
 600تومــان افزايــش، 1800 تومــان ودرجــه دو را بــا

350 تومان افزايش،1000تومان تعيين كرده اســت. اين در 
حالي است كه پارسال هر كيلوبرگ ســبز چاي درجه 1200 
تومان ودرجه دو 650تومان ازچايكاران خريد شد. بنابراين هر 
كيلو چايي سودي تقريبا برابر با 1000تومان به كشاورز مي دهد. 
اين باعث مي شود كه انگيزه كشاورز براي توليد مضاعف شود و 
بسيار بيشتر از قبل به كشت و برداشت محصول با كيفيت رغبت 
داشته باشد و محصول با كيفيت و توليد بهتر بازار پردرآمدتري 

را به دنبال خواهد داشت. 

    هزينه  بيشتر در »به زراعي« و ترغيب كارخانه داران 
علي محرر، ماحصل افزايش50درصدي قيمت برگ چاي سبز 
را در بهبود كيفيت چاي، افزايش در سطح كشت و توسعه باغ ها 
موثر عنوان مي كند و مي افزايد: اين نرخ خريد تضميني چاي 
باعث مي شود كه كشــاورزان در به زراعي خود با هزينه بيشتر 
بتوانند محصول با كيفيت تري توليد و عرضه كنند و به دنبال 
آن كارخانه داران نيز ترغيب مي شوند چاي خشك مرغوب تري 
توليد و روانه بازار كنند. اميدواريم اين فرايند بتواند كشور ما را 
از واردكردن چاي خارجي بي نياز سازد و كل مصارف كشور در 

داخل تامين شود. 

    تبديل صنعت چاي ســازي به صنعتي درآمدزا و 
صادراتي

وي درباره انبارهاي سنواتي و ورود چاي تاريخ مصرف گذشته 
به بازار هم توضيح مي دهد: متاســفانه مصرف كنندگان چاي 
تمايل كمي به خريد چاي ايراني دارند و عرضه چاي كهنه در 
بازار فقط باعث مي شــود همان مصرف كنندگان اندك خود را 
نيز از دست دهد در حالي كه با برنامه ريزي و مديريتي صحيح 
مي توان چاي هاي انبار شــده را به صورت محصولات صنعتي، 
كود و ديگر مصارف كارخانه اي از كشــور خــارج كرد و ديگر 
رســوب توليدي را شاهد نباشيم. از ســوي ديگر اگر تبليغات 
كافي در اين زمينه وجود داشــته باشــد و براي مصرف چاي 

ايراني كه بسيار براي جسم مفيد اســت فرهنگ سازي كنيم 
مي توانيم توليد برابر با مصرف داشته باشيم و چاي داخلي در 
 انبارها نماند و صنعت چاي در ايران بــه يك صنعت صادراتي 

و درآمدزا تبديل شود. 

    افزايش قيمت چاي ايراني كمكي بزرگ به توليد آن
رئيس اتحاديــه توليدكنندگان چاي نيــز در همين زمينه به 
»كســب و كار« مي گويد: اين اتفاق كمك بســيار بزرگي به 
وضعيت توليد چاي ايراني اســت چرا كه كشاورز را ترغيب به 
توليد محصول با كيفيت تر و كشت و برداشت محصول بيشتري 
مي كند اما متاســفانه اين تصميم دولت در حوزه چايكاري نه 

تنها به منزله تصميم دقيقه 90 بلكه حتي خارج از وقت اضافه 
محسوب مي شــود. از آنجا كه فصل كاشــت چاي نيمه آبان و 
برداشت آن نيمه فروردين اســت، عملا اين افزايش نرخ خريد 
چاي تاثيري در محصول امسال ندارد؛ چراكه كشاورز محصول 
خود را كاشــته  و ديگر كاري به به زراعي ندارد و آماده چيدن 

است. 

    فشار به دلالان چاي كهنه 
امير مظفر نوري ادامه مي دهد: كشــاورز وقتي بداند محصولش 
سود چشــم گير و زيادي دارد ترغيب مي شــود سرمايه گذاري 
بيشتري كند تا هم از لحاظ كيفي و هم از لحاظ كمي محصول 

قابل قبولي داشــته باشــد اما اتفــاق بدي كه در حــوزه چاي 
ايراني افتاده اين اســت كه توســط يك ســري واسطه و دلال 
چاي هاي تاريخ مصرف گذشــته اي كه در انبارهاي ســنواتي 
مانده اســت در بازار عرضه مي شــود كه ايــن باعث كاهش هر 
چه بيشــتر ميل خريد مردم به چــاي ايراني مي شــود. اگر از 
طــرف كارخانجات و كشــاورزان اين واســطه ها تحت فشــار 
قرار گيرند و از طرفــي ديگر به دليل افزايــش قيمت تصويب 
شــده، توليد چاي با كيفيت  بهتر از قبل را داشــته باشيم ديگر 
شاهد رســوب توليد نخواهيم بود و بازار چاي ايراني نه تنها در 
 كشــور بلكه در عرصه بين المللي هم مي تواند بســيار پر رونق 

و درآمد شود. 

افزايش حمايت دولت از توليدکنندگان چای

اميد چايکاران با خريد تضمينی پر رنگ می  شود
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»ايــران بــه يكــي از مقاصــد مهم 
گردشگران خارجي تبديل شده است« 
اين جمله را مديركل نظارت و ارزيابي 
گردشگري سازمان ميراث فرهنگي در 
گفت وگو با »كسب و كار« گفت وتاكيد 
كرد: ايران مقصد گردشــگران فرهنگي اســت. با اين حساب 
سازمان ميراث فرهنگي، قصد توسعه اقامتگاه هاي بوم گردي 
را دارد و براي انجام اين كار روي اشــتياق بخش خصوصي و 

حمايت دولت حساب باز كرده است. 
عبدالناصر ميرچــي، مديركل نظارت و ارزيابي گردشــگري 
ســازمان ميراث فرهنگي در پاسخ اين ســوال كه آيا آماري 
از تقاضاي گردشــگران خارجي براي ســفر به ايــران وجود 
دارد، گفت: آمار به خودي خود براي ما اصالت ندارد. شــيوه 
و رويكرد جديد معاونت گردشــگري در دولت تدبير و اميد، 
شيوه و متد بزرگنمايي نيســت. با باز شدن افق هاي سياسي، 
رويكرد دولت آقاي روحاني، رويكرد جذبي و ايجابي اســت و 
نه سلبي. خوشــبختانه اين موضوع به مقوله صنعت توريسم 
تســري پيدا كرد و باعث شــد بار ديگر ايران در كانون توجه 
گردشــگران قرار بگيرد. با توجه به اين نكته، ما بايد با توسعه 
زير ســاخت ها و تجهيزات گردشگري پاســخگوي اين نياز 
باشــيم تا گردشــگران بتوانند با آرامش و امنيت بيشتري به 
ايران بيايند و در بازگشت، اين گردشــگران هر كدام بتوانند 
يك سفير غير مستقيم براي تبليغ آنچه كه در ايران مي بينند 
باشــند و اميدواريم با توجه بــه روحيه مهمان مــردم ما كه 
 روحيه نوازيست بتوانيم امنيت و رضايتمندي اين گردشگران 

را فراهم كنيم. 

تجربهميانمارراتكرارنميكنيم
مديركل نظارت و ارزيابي گردشگري سازمان ميراث فرهنگي 
با اشاره به تجربه شكست ميانمار در زمينه گردشگري افزود: 
من روي قضيه ميانمار توجه جدي اي داشــتم. ميانمار زماني 
در كانون توجه گردشــگران بود و فرصتي كه براي آن كشور 
فراهم شــده بود، در اثر نبود تاسيســات لازم و از همه مهم تر 
برخورد هايي كه از طرف كارگزاران تاسيســات با توريست ها 
مي شد، از بين رفت. به گونه اي كه ديگر ميانمار از كشورهاي 
مقصد جهانگردي حذف شده اســت. ما با استفاده از تجارب 
كشورهاي ديگر و فرصتي كه براي كشورمان فراهم شده است، 

بايد با تدبير به گونه اي عمل كنيــم كه خداي نكرده اين طور 
اتفاقات در كشور ما نيفتد. 

اشتياقبخشخصوصيوحمايتدولت،راهتوسعه
توريسم

ميرچي درباره اشتياق بخش خصوصي و حمايت دولت افزود: 
در ســال هاي اخير كه بحث صنعت توريسم و جذب گردشگر 
نداشتيم، زيرساخت هاي ما رشد و توســعه جدي پيدا نكرده 
است. ولي اكنون با اهميتي كه معاونت سرمايه گذاري ميراث 
فرهنگي، جناب آقاي دكتر شــيركوند و همكارانشــان به آن 
واقف شده اند، اميدواريم براي توســعه زيرساخت ها به جذب 
سرمايه گذار كمك كنند. آنچه كه ما در توسعه زيرساخت ها به 

ويژه زيرساخت هاي اقامتي و پذيرايي بايد به آن توجه داشته 
باشيم، اين است كه شرايط تشــويق و تسهيل كننده اي ايجاد 
كنيم كه بخش خصوصي بيشتري براي سرمايه گذاري هجوم 

بياورند. 
وي با اشــاره به همراهي بخش خصوصي ادامه داد: ما بايد با 
تقويت زيرساخت ها به شرايطي دست پيدا كنيم كه اگر با خيل 
انبوه گردشگران ورودي مواجه شديم بتوانيم پاسخگوي نيازها 
باشيم. به هر حال قضاوت هاي ما  نسبي است و نمي توانيم اين 
ادعا را داشته باشيم كه در زمينه امكانات اقامتي به كمال مطلق 
برسيم. اينكه بگوييم توان پاســخگويي به هرتعداد گردشگر 
ورودي را پيدا مي كنيم، ادعايي گزاف است. ما نگاهمان نسبي 
و واقعي اســت. اميدواريم با حمايت از اشتياقي كه در بخش 
خصوصي براي ايجاد تاسيسات اقامتي ايجاد شده، و برخورد 
مناسب با توريست هاي كه به كشــورمان مي آيند بتوانيم اين 

صنعت را به جايگاهي كه شايسته آن است برسانيم. 

مقصدگردشگرانفرهنگيهستيم
وي بازار هدف گردشگري ايران  را شرح داد و گفت: بخش زيادي 
از توريســت هاي خارجي، نگاهشان اين نيســت كه حتما در 
يك هتل 5ســتاره اقامت كنند. آنها مي دانند به كشوري وارد 
مي شــوند كه درگير ســال ها جنگ و تحريم بوده و طبيعتا 
در زمينــه تجهيزات جهانگــردي، در جايــگاه كيفي پايين 
تري از كشــورهاي غربي قرار دارد. قطعا گردشگران خارجي 
انتظار ســاحل و آفتاب و امثال اينها را نخواهند داشت. چون 
هنجارهاي حاكم بر كشور ما به گونه اي است كه توريست ها با 

مقاصد خوشگذراني يا به تعبير آقاي بهشتي با مقاصد عشرتي 
به ايران نمي آيند. براي گردشگران خارجي، يك شب بيتوته 
در خانه اي نقلي در كاشــان يا در اقامتگاه هــاي بوم گردي، 
جاذبه بيشتري دارد تا اقامت در يك هتل 5ستاره، اقامتي كه 
بارها در هتل هاي كشور خودشان يا ديگر كشورها داشته اند. 
گرچه يك هتل خوب با ارائه خدمات با كيفيت، عنصر مهمي 
در زمينه جذب گردشگر اســت، اما يك خانه باستاني كه در 
كشور ما بازسازي مي شود و براي پذيرايي از گردشگران مورد 
استفاده قرار مي گيرد، جذابيت بسيار بيشتري نسبت به يك 
هتل 5 ستاره دارد. ما به شدت به دنبال توسعه اقامتگاه هاي بوم 
گردي در استان هاي مختلف هستيم، تا تبديل به يك جاذبه 

گردشگري متفاوت با ساير كشورها شــود و در كنار هتل ها، 
متل ها و مسافرخانه ها مورد استفاده قرار بگيرد. تا الان اتفاقات 
خوبي در اين زمينه افتاده است و در اصفهان و كاشان خيلي از 
اين اقامتگاه ها آماده شده و در حال سرويس دهي به گردشگران 

خارجي هستند. 

ايران،سرزمينميراثباستاني
با توجــه بــه هدف گذاري هــاي انجام شــده در ســازمان 
ميــراث فرهنگي، توريســتي كه بــه ايران مي آيــد مي داند 
به ســرزميني با تمــدن چند هــزار ســاله قدم گذاشــته 
 اســت و طبق آخريــن اطلاعاتــي كــه داريم ايــران جزء

10 كشــور اول دنيا در زمينه جاذبه هاي تاريخي و باســتاني 
است. عمده توريست هايي كه به ايران مي آيند توريست هاي 
فرهنگي و علمي هستند كه به قصد بهره گيري از جاذبه هاي 
تاريخي و فرهنگي كشــورمان به ايران سفر مي كنند. به قول 
آدام اســميت بازار خــود را تنظيم مي كند و نيازي نيســت 
دســتورالعل صادر كنيم يا بگوييم كه اين نوع گردشگر بيايد 
و آن نوع گردشــگر نيايد! خود گردشــگران متوجه شده اند 
كه با توجه با معيارهــاي جمهوري اســلامي، به چه قصدي 
وارد كشــورمان شــوند. طبيعي است توريســتي كه دنبال 
 ســاحل و آفتاب و تفرج باشــد، ايران را در رتبــه اول مقاصد 

خود قرار نمي دهد. 

مديرکل نظارت و ارزيابي گردشكري سازمان ميراث فرهنگي در گفت وگو با »کسب و کار« مطرح کرد

اقامتگاه هاي تاريخي، جاي هتل هاي 5 ستاره

کسب و کار
گردشگری

زندگي و فضاي جامعه روســتايي مملو 
از كار و اشتغال اســت اما بيشترين افراد 
جويــاي كار در شــهرها را همين گروه 
تشكيل مي دهند؛ بوم گردي مي تواند بار 
ديگر اين افراد را در محيط روستا جمع 

كند.
فارغ از اين فضاي پر رمز و راز، سراســر زندگي اهل روستا مملو از 
آداب و رسوم دست نخورده و شگفت انگيز است كه هر تازه واردي 

را متحير مي كند. 
درجريان زندگي روستايي آيين ها و رسوم غني جاري است كه 
گردشگر با شناسايي هريك از آنها با دنيايي از تجربيات، فنون و 

مهارت زندگي روستايي آشنا مي شود. 
در اين مدل گردشگر در اتاق هايي كه روســتايي مهيا مي كند 
اسكان مي يابد و ضمن آشــنايي با آداب و رسوم آنها هزينه هاي 
اقامت و پذيرايي كه بــه مراتب كمتر از شــهرها خواهد بود را 
مي پردازد. او در اين نوع گردشگري هم با جاذبه ها و آداب و رسوم 
غني روستا آشنا مي شود و هم هزينه كمتري بابت اقامت و ديدار 

از مناطق ديدني و بكر پرداخت مي كند. 

اقامتگاههايبومگردي
اقامتگاه هاي بوم گردي در محيط هاي طبيعي با رعايت بالاترين 
سطح ممكن ضوابط زيست محيطي و به شكلي سازگار با معماري 
و سيماي طبيعي منطقه احداث شده و ضمن حداكثر تعامل با 
جامعه محلي، زمينه حضور و اقامت طبيعت گردان را با كيفيتي 

قابل قبول و تعريف شده در محيط هاي طبيعي فراهم مي كند. 

پايدارترينكسبوكار
اما در زماني كه اغلب روستاهاي كشور مملو از زمينه هاي اشتغال 
و كارآفريني است روستاييان با ســفر به مناطق شهري در پي 
اشــتغال بر مي آيند.  اين كار شــعر غزل حافظ را به ياد انسان 

مي آورد:
سال ها دل طـلب جام جم از ما مي كرد

و آنچه خود داشت ز بيگانه تمنا مي كرد
گـوهري كز صدف كون ومكان بيرون بود

 طـلـب از گمشدگان لب دريا مي كرد
اين نوع اقامتگاه هاي بوم گردي موفق ترين و پايدارترين كســب 
و كارهاســت زيرا امكان اشــتغال و كارهاي كوچك در محيط 
خانواده براي همه ساكنان فراهم مي شود.  در اين رويكرد تمام 
افراد خانواده مي توانند به فعاليتي مشغول شوند و از اين طريق 
به اقتصاد خانوار كمك كنند.  در اقامتگاه هاي بوم گردي روابط 
مســتقيم و متقابل ميزبان و  مهمان در خانــه و املاك خانواده 
گردشگر پذير صورت مي گيرد و اين حضور و مشاركت از سوي 
خانواده براي تجربه و رضايت گردشــگر و توسعه پايدار مقصد 

گردشگري و جامعه محلي، امري حياتي است. 

كاركردمتفاوتاقامتگاهها
كاركرد ايــن اقامتگاه ها تنهــا جنبه اقامتي نــدارد بلكه درآنها 

فعاليت هاي مختلفي همچون ارائه غذا و نوشيدني بومي، ساخت، 
آموزش و فروش صنايع دستي محلي هم صورت مي گيرد. 

اجراي نمايش و موسيقي ســنتي، برگزاري رويدادهاي بومي و 
تورها و فعاليت هاي بوم گردي از ديگر فعاليت هاي اين اقامتگاه ها 

براي گردشگران است. 
با اين حال مكان فيزيكي اقامتگاه، به دليل ســبك معماري، 
مصالح ارگانيك به كار رفته، طراحي داخلي و مبلمان بومي آن 
نيز به عنوان اكوموزه بومي، بخشــي از يك جاذبه گردشگري 
است.  الگوي توســعه گردشــگري در اقامتگاه هاي بوم گردي، 
براساس گردشگري جامعه محور است كه مي تواند نقش عمده اي 
را در توانمندسازي مردم محلي، توسعه منابع انساني، تنوع و رشد 

اقتصادي و همچنين خلق فرصت هاي شغلي جديد ايفا كند. 
اكولوژها بر اين باورند كه با معرفي و آشنايي گردشگران با محيط 
انساني )فرهنگ و اجتماع( مقصد خود، مي توانند فرهنگ بومي 
را صادر كنند و همچنين با آشنايي گردشگران با طبيعت منطقه 

خود، در حفاظت و نگهداري آن محيط نيز موثر واقع شوند. 
انگيزه اصلي توســعه اين اقامتگاه ها رشد زندگي جامعه محلي 
است و از سوي ديگر گردشــگر ضمن كسب تجربه ناب و بكر به 
رضايتمندي مي رســد كه همين محصول بومي چرخه توسعه 

پايدار گردشگري را كامل مي كند. 

استفادهازظرفيتهايجامعهمحلي
اما براي رشد و ماندگاري اين صنعت در روستا بايد از ظرفيت هاي 
محلي و نيروهاي بومي اســتفاده كرد زيرا روستايي بيش از هر 
كس ديگر نسبت به مناطق بكر و تاريخي روستاي خود آشناست. 
آنان همچنين براي حفظ محيط زيســت خود دغدغه بيشتري 
دارند اما نيروهاي غير بومي هرگز مانند آنان اين نگراني را ندارند. 
استفاده از افراد ناآشــنا و غيرمتخصص و سوء مديريت مي تواند 
برنامه هاي گردشگري كشور به ويژه در اين مناطق را به نابودي 
بكشــاند.  انگيزه اصلي افراد غيربومي براي ورود به اين كار سود 
اقتصادي است و تخريب محيط زيست برايشان اهميت چنداني 
ندارد به همين منظور نيروهاي محلــي بهترين افراد براي اداره 

چنين مكان هايي هستند. 
اقامتگاه هاي بوم گردي شكل خاصي از  مهمان نوازي ايراني و آداب 
و رسوم زندگي ايرانيان را به گردشگران ارائه مي كنند و از اين رو 
بهترين افراد براي معرفي اين سنت ها ساكنان روستاها هستند. 

هدف جامعــه محلــي و بومي هاي يــك منطقه از تاســيس 
اقامتگاه هاي بوم گردي در مرحله نخست تجارت اقتصادي نيست 
بلكه هدف حفظ خانه هاي روستايي، حفظ محيط زيست و پس از 

آن ارز آوري و ايجاد اشتغال در كشور است. 
روند رو به رشد بوم گردي در ايران و استقبال بي نظير گردشگردان 
داخلي و خارجي از اقامتگاه هاي بومي، نشانگر اين است كه دست 
يافتن به اهداف افق 1404گردشگري، نيازمند سرمايه گذاري 

ويژه در بخش گردشگري روستايي و عشايري است. 
آنچه اكنون مي تواند راهگشاي مسير توسعه پايدار گردشگري در 
ايران باشد، به رسميت شناختن اقامتگاه هاي بوم گردي و توسعه 

آنها براساس استانداردهاست. 

نگاهي به گردشگري روستايي که مملو از کار و اشتغال است 

بوم گردي، کسب و کار پايدار روستاييان 
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 عالیه رضوانی- رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی استان البرز 
گفت: جهاد سازندگی از بدو تاسیس خدمات ارزنده ای به کشور 

ارائه کرده است.
عبدالرضا بازدار در نشســت خبــری با اصحاب رســانه که به 
مناسبت هفته جهاد کشاورزی در کرج برگزار شد با بیان اینکه 
دسترسی آحاد مختلف مردم به محصولات با حفظ منابع آب و 
خاک و پایداری،مقوله مهمی در امنیت غذایی در سطح وزارت 
جهادکشاورزی است،افزود: امنیت غذایی از جمله اولویت های 
های کشور است و عملا محدودیتی در تولید محصولات و مواد 
غذایی وجود ندارد و همه کشورهای دنیا برنامه ریزی خوبی در 
زمینه تامین مایحتاج خود دارند و تلاش می کنند بدون اتکا به 

دیگران محصولات غذایی خود را تامین کنند .
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر ۱۳۰ میلیون تن محصولات 
کشاورزی با اســتفاده از دانش کشاورزی در سطح کشور تولید 
می شود ،ادامه داد: در کشــور بیش از ۳۰ هزار نفر بهره بردار به 

صورت مستقیم در این زمینه فعالیت می کنند .
بازدار با بیان اینکه رشد اقتصادی کشاورزی در بهار سال ۱۴۰۱۲ 
عدد منفی و ۴ دهم درصد بوده که با فاصله دوازده ماهه به مثبت 
نیم درصد رسیده است،گفت: این امر نشان از تلاش فعالان این 
حوزه در تمامی ســطوح دارد .ضمن اینکه فضای آرامی که در 

زمینه تامین کالاهای اساسی در بازار و کشور وجود دارد نشان از 
تلاش فعالان این حوزه و برنامه ریزی های موجود است و تلاش 
می کنیم با فعال کردن واحدهای راکد و احداث واحدهای جدید 

بهره وری از سیستم های موجود را رقم بزنیم.
وی با اشاره به برنامه های هفته جهاد کشاورزی در استان افزود: 
در این هفتــه ۴۶ پروژه در بحش های مختلف این ســازمان با 
اعتباری بالغ بر ۱۹۷ میلیارد تومــان افتتاح و به بهره  وری می 
رسد.همچنین طرح تولید و افزایش تولید گوشت قرمز به بالای 
۲۰۰هزار راس در فالب شرکت شهرها های صنعتی را در دست 

اقدام داریم.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی اســتان البرز با اشاره به اینکه 
۱۲ واحد راکد پرواربندی در استان وجود دارد که ۱۸ واحد آن 
را توانســته ایم فعال کرده و تا پایان سال بخش عمده ای از آن 
را به چرخه تولید بر می گردانیم،گفت: ۱۵ واحد راکد اســتان 
در زمینه تولید مرغ نیز به چرخه فعالیت برگشــته است.ضمن 
اینکه ۹ هزار تن گوشت در قالب یک مگاپروژه به تولیدات استان 

افزوده خواهد شد.
بازدار با بیان اینکه سال گذشته بالغ بر ۳۱ هزار تن محصولات 
در این حوزه در قالب تنظیم بازار در اختیار مردم اســتان قرار 
گرفت،خاطرنشان کرد: ذخایر اســتان در حوزه مرغ گوشت و 

نهاده های دامی کافی است و جای نگرانی وجود ندارد.همچنین 
در حوزه تخم مرغ و عسل استان در وضعیت بسیار مناسبی قرار 
داردبه گونه ای که در تولید ژل رویال در کشور در رتبه اول قرار 
داریم  و تولید ۱۹۷ تن و ۷۰ درصد تولید عســل را در اســتان 

داشته ایم.
وی با باشاره به اینکه ۴ کیلومتر از قنوات استان مرمت و لایروبی 
 شده است،گفت:ایجاد عقد تفاهم نامه با سپاه امام حسن مجتبی 
)ع (با اعتباری بالغ بر بیش از ۷۷۰ میلیارد تومان برای سه سال 
از جمله فعالیت ها در این زمینه و نیز جاده های بین مزارع است.

این مسئول با بیان اینکه اولویت این سازمان در استان البرز در 
الگوی کشت بر اساس نیاز و منابع آبی استان است ،اظهار کرد: 
بیش از۸۰ درصد مزارع در زمینه سیفی جات و ... فعالیت دارند 
که اقدامات بسیار خوبی در این حوزه صورت گرفته که می توان 
به تولید بیش از یک میلیارد نشا و محصولات سیفی در استان 
اشاره کرد که این کار باعث می شود مصرف آب در استان و کشور 
در این بخش کاهش یابد .همچنین آبیاری تحت فشار، انتقال 
آب با لوله و نوسازی قنوات از جمله برنامه هایی است که در سال 

جاری دنبال خواهیم کرد.
بازدار با بیان اینکه زمین های کشــاورزی استان محدود است 
،خاطرنشــان کرد: در این زمینه ســتادی در استان تشکیل و 

در طی کمتر از دو سال گذشته بیش از ۱۲۲ هکتار گلخانه در 
استان ایجاد شده ، و در حال خاضر ۴۵۷ هکتار از اراضی استان 

زیر کشت گلخانه ای است.

البرز - رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان البرز خبر داد:

 افتتاح 46 پروژه با اعتباری بالغ بر 197 میلیارد تومان در البرز
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استان ها

روح الــه عبدالعلــی زاده 
– تبریز ؛  رئیس ســازمان 
جهادکشاورزی آذربایجان 
شرقی از ۲۵۰ هزار میلیارد 
ریــال تقاضای ســرمایه 
گذاری در بخش کشاورزی استان در مدت سه سال 
گذشته خبرداد و گفت: نســبت به سال های قبل 
از دولت مردمی افزایــش ۲۰ برابری در این زمینه 

اتفاق افتاده است.
اکبر فتحی در سلسله  نشســت های رسم خدمت، 
اظهار کرد: امسال شاهد اقدامات خوبی در راستای 
جذب سرمایه گذاری بودیم و ســرمایه گذاران از 
سایربخش ها به بخش کشاورزی آمدند . وی گفت: 
در طول سه سال گذشته ســالانه حدود ۶۰ هزار 
میلیارد ریال توســط بخش خصوصــی در بخش 
کشاورزی استان سرمایه گذاری شده است در حالی 
که قبلا مجموع سرمایه گذاری به بیش از سه هزار 

میلیارد ریال هم نمی رسید.
فتحی اظهار کرد: وظیفه بخش کشــاورزی، ایجاد 
امنیت غذایی و تامین غذای مورد نیاز جامعه است 
و این در حالی است که جمعیت روز به روز در حال 
افزایش است و منابع نیز در معرض انواع تهدیدات، 
محدود می شــوند. وی با بیان این که برای جبران 
این محدودیت ِ ها باید از دانش روز اســتفاده شود، 
افزود: حدود ۳۰۰ شــرکت و کلینیک کشاورزی 
در سطح استان داریم که توسط فارغ التحصیلان 
کشاورزی ایجاد شــده و همگی در خدمت بخش 
کشــاورزی هســتند و در فرایند اخذ مجوز دانش 

بنیان قرار دارند.

وی با بیان این که تعداد ۳۳ شــرکت  دانش بنیان 
در بخش کشاورزی اســتان فعال است، ادامه داد: 
قیمت گذاری مناسب برای محصول گندم از سال 
اول خدمت دولت سیزدهم باعث شد تا کشاورزان 
رغبت بیشتری برای کشت گندم و ارتقای عملکرد 
آن بیابند تا در نهایت میزان تولید و خرید گندم در 
سه سال گذشته افزایش یافته است و در بحث آرد 

خبازی به خودکفایی رسیدیم.
فتحی با بیان این که سالانه ۱۱۵ هزار تن کود و ۷۵ 
هزار تن بذر اصلاح شده در بخش کشاورزی استان 
استفاده می شــود، ادامه داد: اقدامات سازه ای در 
مدیریت آب و خاک شامل اصلاح و بهبود وضعیت 
خاک، سیســتم های نوین آبیاری و احیا و مرمت 
قنات ها و بهینه ســازی مصرف آب کشاورزی در 
دست اجرا اســت. وی خاطرنشــان کرد: یکی از 
سیاست های اولیه دولت سیزدهم اتمام پروژه های 
نیمه تمــام بــوده و پروژه هایی چون پایاب ســد 
قیزقلعه سی که از ســال ۱۳۹۴ آغاز شده و با ۹۵ 
درصد پیشرفت متوقف شده بود، با روی کار آمدن 
دولت شهید رئیسی تکمیل و به بهره برداری رسید.

فتحی با بیان این که حدود ۲۲ هزار هکتار شــبکه  
نوین آبیاری در استان به بهره برداری رسیده است، 
گفت: آمارهای بارندگی و تبخیر استان نشاندهنده 
شرایط خشک بودن اســتان است که در این راستا 
باید به بهینه سازی منابع آبی توجه شود و در سه 
ساله دولت سیزدهم نیز با تامین منابع در هر سال 
تعداد ۶۰ رشته قنات استان بهسازی و تحویل بهره 

برداران داده شد.
وی با اشاره به انجام سالانه ۱۳۰ کیلومتر بهسازی 
کانال های آبیــاری عمومی درجه ســه و چهار در 
اســتان، اظهار کرد: در ابتدای دولت ســیزدهم با 

اجرای طرح مردمی ســازی یارانه هــا و حذف ارز 
ترجیحی در بخش نهاده های دامی، شــاهد برخی 

تحولات بودیم.
رئیس سازمان جهادکشــاورزی آذربایجان شرقی 
با بیان این که نوسانات قیمتی در زمان اجرای این 
طرح امروز به ثبات رسیده است، گفت: تولید طیور 
استان از حدود ۷۰ هزار تن به ۱۰۰ هزار تن تولید 
افزایش یافته  و بازار به لحاظ قیمت و تامین به ثبات 
رسیده اســت؛ هم چنین پیش از دولت سیزدهم 
تعداد ۳.۵ میلیون قطعه جوجه ریزی در اســتان 
انجام می گرفت که این رقــم امروز به حدود هفت 

میلیون قطعه رسیده است.
وی در خصوص وضعیت تامین گوشــت قرمز نیز 
افزود: وزارت جهاد کشــاورزی به رغم میل باطنی 
با واردات گوشت قرمز، بازار این محصول را تنظیم 
می کند و فروشگاه های زنجیره ای نیز این محصول 
را با قیمت مصوب دولتی عرضه می کنند اما برنامه 

ما احیای دامداری های سنتی است.
فتحی ادامه داد: مجموع تولیــد محصولات باغی 
استان اگر خسارت چندانی وارد نشود تا ۱.۲ میلیون 
تن می رسد و امسال نیز وضعیت باغات استان، خوب 

بوده و پیش بینی می شود تا به این عدد برسیم.
وی با بیان این که بالای ۹۴ درصد الگوی کشت شده 
اســتان منطبق بر الگوی تعریف شده از وزارتخانه 
است، گفت: صدور سند برای اراضی کشاورزی، رفع 
تداخل را به دنبال دارد که در این راســتا به لحاظ 
تعداد صدور اسناد رتبه ســوم را داریم و در صورت 
تعیین تکلیف اسناد در دست اخذ به رتبه نخست 

می رویم.
فتحی گفت: اسناد حدود یکهزار و ۲۷۴ پلاک استان 
به صورت کامل صادر شــده و برنامه داریم تا پایان 

شــهریورماه بتوانیم کل پلاک های استان را رفع 
تداخل کرده و اسناد مربوطه را صادر کنیم.

وی افزود: پیش از دولت سیزدهم حدود ۲۵۰ هکتار 
گلخانه در استان وجود داشت که امروز این رقم به 
۳۵۴ هکتار رسیده است و برای یکهزار هکتار هم 

متقاضی سرمایه گذاری داریم.
وی در خصوص دلیل بالا بودن قیمت پیاز نیز گفت: 
بارندگی های اخیر باعث کاهش برداشت پیاز شده 
و اکنون قیمت این محصول با عرضه کمتر، بالاتر از 

نرخ مورد انتظار است.
رئیس سازمان جهادکشاورزی آذربایجان شرقی با 
بیان این که یک میلیون و ۵۰۰ هزار هکتار اراضی 
کشاورزی در استان داریم، افزود: تعداد چهار هزار 

و ۵۰۰ مورد کاربری غیرمجاز در سه سال اخیر در 
استان شناسایی شده است.

فتحی در خصوص بحث تغییر کاربری خلعت پوشان 
از اراضی دانشــگاه تبریز نیز گفت: اجرای چنین 
طرحی برای تایید ابتدا باید به کمیسیون ماده پنج 
برود که تا به امروز این طرح به کمیسیون نیامده و 

اقدامی نیز برای اجرای آن انجام نشده است.
وی در خصوص دلیــل تغییر مدیر مرکز تحقیقات 
کشاورزی استان نیز گفت: هیچ مدیرکلی به خاطر 

این طرح عزل نشده است.
فتحی افزود: دوره مدیریت مرکز تحقیقات ۲ ساله 
اســت و تغییر آقای بایبوردی ارتباطی به سازمان 

جهاد کشاورزی استان ندارد.

رئیس سازمان جهادکشاورزی استان بیان کرد:

افزایش ۲۰ برابری تقاضای سرمایه گذاری در بخش کشاورزی آذربایجان شرقی

انتخاب اعضای هیات اجرایی نهمین 
دوره انتخابــات هیئت مدیره نظام 

مهندسی ساختمان استان مرکزی
سید محسن موسوی: اعضای هیات اجرایی نهمین 
دوره انتخابات هیئت مدیره نظام مهندسی استان 

مرکزی از طریق انتخابات تعیین شدند.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه وشهرســازی) 
استان مرکزی(، مطابق نظام نامه انتخابات هیئت 
مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان، جلسه 
انتخاب اعضای هیئت اجرایی نهمین دوره انتخابات 
نظام مهندسی ساختمان استان مرکزی، با حضور 
معاون مسکن وساختمان، مدیرحراست ورئیس 
اداره نظام مهندســی و مقررات ملــی و کنترل 
ســاختمان  اداره کل راه و شهرسازی ،تعدادی از 
داوطلبین و معتمدین ســازمان نظام مهندسی 
در سالن جلسات اداره کل راه و شهرسازی استان 

مرکزی برگزار شد.
محمود محمد سمیعی رئیس اداره نظام مهندسی 
و مقررات ملی و کنترل ســاختمان اداره کل ر اه 
و شهرسازی اســتان در این جلسه گفت: انتخاب 
اعضای هیات اجرایی اســتان طبــق مفاد ماده 
۶۲ آیین نامه اجرایی انجام شــده و اداره کل راه و 
شهرسازی استان مرکزی به  عنوان هیات نظارت 
بر انتخابات، طبق قوانین و شیوه نامه موجود، بر 

عملکرد هیات اجرایی نظارت خواهد داشت.
وی گفت: زمان ثبت نــام داوطلبان عضویت در 
هیئت مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان 
استان، از روز شــنبه ۲۶ خرداد سال جاری آغاز و 
تا پایان وقت اداری روز چهارشــنبه ۱۳تیر ادامه 

خواهد داشت.
ســمیعی افزود: با همکاری اعضای هیئت های 
نظارت و اجرایی در چهارچوب ضوابط و مقررات 
مربوطه و با رعایت دقیق و کامل موازین قانونی، 
اقدام های لازم در راستای مشارکت حداکثری و 
برگزاری انتخابات سالم به نحو مطلوب در استان 

مرکزی را اجرایی خواهیم کرد.
رئیس اداره نظام مهندسی و مقررات ملی و کنترل 
ساختمان اداره کل ر اه و شهرسازی استان بیان 
داشــت: طبق مفاد ماده ۶۲ آییــن نامه اجرایی، 
درراستای اجرای قانون نظام مهندسی و کنترل 
ســاختمان دهمین دوره انتخابات هیئت مدیره 
نظام مهندسی اســتان مرکزی در مهرماه سال 

جاری برگزار می شود.

گردهمایی رؤسای روابط عمومی 
پترول در پتروشیمی ایلام

ایــلام- گردهمایی مدیــران و رؤســای گروه 
سرمایه گذاری و  توسعه صنایع تکمیلی پتروشیمی 
خلیج فارس به میزبانی پتروشیمی ایلام برگزار شد.
رئیس مجتمع پتروشــیمی ایلام گفــت: روابط 
عمومی نقش بسزایی در امیدآفرینی و دستیابی به 

اهداف مجتمع داشته است.
بهزاد یاری افزود: با تلاش روابط عمومی پتروشیمی 
ایلام و با گفتمان و حســن تعامل با رســانه ها و 
 شــرکای اجتماعی، چالش های مجتمع کاهش 

یافته است.
 مدیر روابط عمومی پترول در اجلاس رؤســای 
روابط عمومی گروه پترول بیان داشت:پتروشیمی 

ایلام افتخار صنعت استان و کشور است. 
ســلمان امیری با بیــان اینکه ارتباط دوســویه 
با رســانه ها در  اولویت مدیــران روابط عمومی 
باشــد افزود:مدیران روابط عمومی با خلاقیت و 
تکنیک های رسانه ای به تکنولوژی روژ دنیا مجهز 

شوند.
وی ادامه داد: اهمیت و  توجه مدیریت مجتمع به 
روابط عمومی در پتروشیمی ایلام در سطح قابل 

تحسینی است.
 رئیس برند، مسئولیت اجتماعی و روابط عمومی 
پتروشیمی ایلام ضمن ارائه گزارشی از عملکرد 

روابط این شرکت ارائه کرد.
علیرضا معراجی با بیان اینکه وظیفه روابط عمومی 
حل تعارضات و  خلق اجماع اســت افزود:روابط 
عمومی نقش مهمی در اقناع سازی افکار عمومی 
دارد و در  این راســتا تعامل مناسبی با رسانه های 
استان صورت گرفته است. در این اجلاس، رؤسای 
روابط عمومی گروه سرمایه گذاری و توسعه صنایع 
تکمیلی پتروشــیمی خلیج فارس گزارشــی از 

اقدامات انجام شده ارائه کردند.

اخبار

مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهــان با بیان اینکه درحــال حاضر مدیریت ۵۰ 
جایگاه سوخت در استان اصفهان برعهده پالایشــگاه اصفهان، گفت: هدف گذاری ما 
 این اســت که محصولات باکیفیت ارائه دهیم و از ســال آینده نفت کوره ما یورو پنج 

خواهد بود.
 دکترمحســن قدیــری، با بیــان اینکه ما از ســال ۱۰۵ صــادرات محــور خواهیم 

بــود، اظهــار کــرد: هدف گــذاری مــا بــرای اســتفاده از خطــوط ریل اســت تا 
روزانــه ازتــردد ۲ هزار تانکــر در اســتان کاهش پیــدا یابــد؛در ایــن زمینه خط 
  آهن پالایشــگاه اصفهان تا ســال ۱۴۰۵ با هزینه بالــغ بر ۶ همت بــه بهره برداری 

می رسد.
وی ادامه داد: در پالایشگاه اصفهان سه کولینگ هیبریدی که در دنیا بی نظیر است برای 
کاهش مصرف آب در حال طراحی و نصب هستیم که هر کولینگ ۱۲۰ مترمکعب در 

ساعت مصرف آب پالایشگاه اصفهان را کاهش می دهد.
قدیری با بیان اینکه برنامه ریزی برای تولید یک هزار مگاوات انرژی پاک و خورشیدی در 
دستور کار پالایشگاه است، عنوان کرد: این پروژه برق خورشیدی تا پایان سال آینده به 
بهره برداری می رسد و ۳۳۰ مگاوات برق تحویل شرکت برق استان اصفهان خواهیم داد 

که سه برابر مصرف خود پالایشگاه است.
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان با بیان اینکه تمام برنامه ریزی ها برای این است 
که دورریز آب ما صفر شود، گفت: تمام کوره های ما به صورت برخط توسط اداره محیط 

 زیست بررسی می شود.
وی ادامه داد: دو دســتگاه پا یش هوا از گمرک در حال ترخیص اســت که به  روزترین 

دستگاه ها در جهان است و یک دســتگاه در خود پالایشــگاه نصب و مانیتورهای آن 
در سراسر استان نصب می شــود، هر لحظه ای که آلایندگی داشــته باشیم، حاضر به 

پاسخگویی هستیم.
قدیری درباره حجم فعالیت های انجام شــده این شــرکت در بخش مسئولیت های 
اجتماعی گفت: در سال گذشــته نزدیک به ۵۰۰ زندانی توسط کمک های پالایشگاه 
اصفهان آزاد شدند که امسال هم همین نیت را داریم، همچنین کارهای برجامانده زیادی 

در شاهین شهر در حال اتمام با کمک پالایشگاه است.
وی با بیان اینکه ۱۱۵۰هکتار درخت در سال گذشته درشــهرک انرژی کاشته شد و 
امسال سرمایه گذاری برای کاشت دو هزار هکتار است، ادامه داد: امسال هدف گذاری 
ساخت ۱۰ مدرسه در استان را داریم که به نام شهدای پالایشگاه نام گذاری خواهد شد 
و ما درحفاظت از منابع طبیعی هر کمکی که اســتان نیاز داشته باشد در خدمت آن ها 

هستیم.
مدیرعامل هلدینگ پتوپالایش اصفهان، با بیان اینکه درتمام دنیا نیروگاه هابه سمت 
سیکل  ترکیبی حرکت کرده اند عنوان کرد: با حرکت به سمت نیروگاه های تجدید پذیر 

نیاز ما به نیروگاه شهید منتظری مرتفع می شود.

  ایلام- درویشی با اشاره به برگزاری آموزن استخدامی مشاغل کیفیت بخشی آموزش 
و پرورش در ۱۴ اردیبهشت ماه، ابراز کرد: فرایندهای مربوط به آزمون استخدامی دوره 
ابتدایی در استان انجام شده و فرایند جذب مشاوران مدرسه نیز در دستور کار قرار دارد.

مدیرکل آموزش و پرورش اســتان ایلام گفت: بیش از ۲ هزار نفر در رده های مختلف 
آموزشی و اداری این اداره کل از ابتدای کار دولت سیزدهم تا کنون استخدام شده اند.

علی درویشی اظهار کرد: با احتساب تعیین تکلیف اســتخدام نیروهای سوادآموزی، 
دانشگاه فرهنگیان، ماده ۲۸ )جذب از طریق آزمون ســازمان سنجش( و آزمون های 
استخدامی در طول سه سال گذشته )۱۴۰۰ تاکنون( بیش از ۲ هزار نفر در آموزش و 

پرورش استان ایلام استخدام شده اند.
وی با بیان اینکه اســتخدام نیروهای جدید و افزودن آن ها به بدنه آموزش و پرورش و 
همچنین تعیین تکلیف نیروهای رده های مختلف به لحاظ استخدامی، گام مهمی در 
راستای ارتقای سطح نیروی انسانی آموزشی و اداری در این اداره کل بوده است، گفت: 

فرایند استخدام ۵۰۰ نفر نیز از ابتدای امسال تاکنون در حال انجام است.

مدیرکل آموزش و پرورش استان ایلام یادآور شد: یکی از چالش های سیستم آموزشی 
و مدارس استان، کمبود تعداد مشاور در مدارس بود که با توجه به تمهیدات اندیشیده 
شده، حمایت های استاندار و نیاز مبرم به وجود و حضور مشاور در سطح مدارس استان، 
با رایزنی های انجام شده از تعداد ۵۰۰ نفر استخدامی امسال، ۱۰۰ نفر در حوزه مشاوره 

مدارس استان مشغول به کار خواهند شد.
درویشی با اشاره به برگزاری آموزن استخدامی مشاغل کیفیت بخشی آموزش و پرورش 
در ۱۴ اردیبهشت ماه، ابراز کرد: فرایندهای مربوط به آزمون استخدامی دوره ابتدایی در 

استان انجام شده و فرایند جذب مشاوران مدرسه نیز در دستور کار قرار دارد.
وی در ادامه با اشــاره به برگزاری امتحانات نهایی دانش آموزان، یادآور شد: امتحانات 
نهایی در پایه های ششم و نهم به صورت هماهنگی کشوری و پایه های دهم تا دوازدهم 
به صورت نهایی تا پایان خردادماه ادامه دارد و تمهیدات لازم در سطح مدارس استان 

برای برگزاری این امتحانات فراهم شده است.
مدیرکل آموزش و پرورش استان ایلام با اشــاره به اینکه ۲۴ هزار دانش آموز ایلامی، 

در آزمون های نهایی شرکت دارند، گفت: امتحانات نهایی در سطح ۹۰ حوزه امتحانی 
در سراسر استان برگزار می شود و این حوزه ها به سیســتم های مورد نیاز روز از جمله 

دستگاهای موبایل یاب و سیگنال یاب مجهز شده است.
درویشــی با اشــاره به اینکه تا کنون، این آزمون ها با کمترین آسیب در سطح استان 
برگزار شده و آرامش بسیار خوبی در این زمینه برقرار است، ابراز کرد: امتحانات نهایی 

دانش آموزان، تا پایان خردادماه سال جاری ادامه دارد.
وی در ادامه به آغاز ثبت نام کتاب درسی در استان اشــاره کرد و افزود: ۳۱ خردادماه، 

آخرین مهلت ثبت سفارش کتب درسی دانش آموزان است.
مدیرکل آموزش و پرورش اســتان ایلام با تاکید بر اینکه تا کنــون بیش از ۶ هزار نفر 
از دانش آموزان اســتان برای ثبت ســفارش کتاب درســی اقدام کرده اند، ابراز کرد: 
دانش آموزان میان پایه برای ثبت سفارش کتاب با مراجعه به سامانه فروش کتاب درسی 
به آدرس my.medu.ir هر چه سریعتر نسبت به ثبت سفارش کتاب مقطع تحصیلی 

خود اقدام کنند.

مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان عنوان کرد:نفت کوره پالایشگاه اصفهان یورو ۵ می شود

مدیرکل آموزش و پرورش استان ایلام خبر داد: بیش از ۲ هزار نفر در آموزش و پرورش ایلام استخدام شدند

استان ها
News kasbokar@gmail.com



8

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3049 چهارشنبه 23 خرداد ماه1403
ی

www.kASBOkARNEwS.iR

I N FO@biznews. ir

ین
 آذ

گل
پ:  

چا
30

00
48

00
ك:

يام
پ

w
w

w
.k

A
S

B
O

k
A

R
N

E
w

S
.iR

ت: 
ساي

ب 
و

ne
w

sk
as

bo
ka

r@
gm

ai
l.c

om
ي: 

يك
رون

كت
س ال

در
آ

كار
ب و 

كس
ي 

صاد
 اقت

ي و
هنگ

 فر
مه

ز نا
رو

    3
04

ه  9
مار

 | ش
تم

هش
ل 

 سا
|1

40
ه 3

د ما
ردا

2  خ
3  |

به
 شن

هار
چ

ش
رنو

 مه
ينا

ر م
دكت

ل: 
سئو

رم
دي

 و م
ياز

امت
ب 

اح
 ص

ش
رنو

  مه
ينا

ر م
دكت

ر: 
ردبي

س
انه

رس
ن 

یرا
مد

 و 
تی

دول
ير

  غ
ای

ه ه
نام

وز
ی ر

صنف
ن 

جم
و ان

عض

ش،
مای

 آز
 پل

د از
، بع

مد
ل اح

ل آ
جلا

راه 
زرگ

ن ب
يابا

ن، خ
هرا

ي:ت
شان

ن
م  

هار
ه چ

طبق
ع(،

ضا )
م ر

 اما
ان

ختم
 سا

ی،
نوب

ز ج
سب

سر
ن 

يابا
ی خ

رو
روب

 1
55

79
17

11
3 :

تي
پس

كد
 

كار
ب و 

كس
ع:  

وزي
ت

w
w

w
.k

A
S

B
O

k
A

R
N

E
w

S
.iR

ی :  
ه ا

رف
ق ح

خلا
ه ا

 نام
ين

آي

w
w

w.
ka

sb
ok

ar
ne

w
s.i

r :ر
 كا

ب و
كس

ی 
خبر

اه 
ايگ

پ
66

56
28

01
   ،6

69
15

26
8   

،66
91

73
12

ها : 
ی 

گه
ن آ

زما
 سا

ت
ن ثاب

 تلف
       

48
00

09
36

ر : 
 كا

ب و
كس

مه 
زنا

رو
44

29
94

06
س: 

فاك
اده

ش ز
دادا

رم 
: اك

ی ها
گه

 و آ
ن ها

ستا
هر

ن ش
زما

 سا
دير

م
17

حد 
2، وا

75
ک 

 پلا
ی،

مال
ه ش

زاد
مال

ن ج
يابا

ب، خ
قلا

ن ان
يدا

ها:م
ان 

ست
هر

ن ش
زما

 سا
فتر

د
آخر

 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. در 
اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت علاقه 

مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد.

كاش
نداوليپور

كاش باد صداي دلتنگيم رو، بارون نم روي گونه هام رو، 
بيد مجنون ايستاده پوســيدنم رو، آســمون ابري حال و هواي دلم رو به 

گوشت مي رسوندن، 
كاش سليمان بودم... 

منبع:گنجينهكتاب
@ganjine_ketab

ياران گنجينه كتاب

بهتراستباسواليديگرپاسخآنراداد:چرامردمفكرميكنند
مطرحكردنيكايدهبراياستارتآپدشواراست؟شايدپرسيدن
اينسوالاحمقانهبهنظربرسد.ممكناستاينطورنباشد.آنچه
مردممعمولابيانميكنند،ايننيستكهآنهاتواناييفكركردن
بهايدههاراندارند،بلكهآنهااصلاايدهايندارند.ايندوبههيچوجه
يكساننيستندوايندليلياســتكهچونهيچايدهايندارند
درنتيجهبرايايجادآنهيچتلاشــينميكنند.اگرايجاديك
استارتآپبامطرحكردنايدهايباشدكهآنايدهميليونهادلار
ارزشداشتهباشدالبتهكهمشخصاستراهاندازييكاستارتآپ

تاچهميزاندشوارخواهدبود.

پرسش
حقيقتايناستكهاكثراستارتآپهابايكايدهابتداييواصليبه
پايانميرسند.اينخيلينزديكتراستبهاينواقعيتكهبگوييم
ارزشاصليايدهاوليهوابتداييشمادرروندكشفموانعمشخص
ميشود.ايدهاوليهايكهشماداريدتنهانقطهشروعاستونهبرنامه
كار،امايكپرسشوجوددارد.اينايدهميتواندكاراومفيدباشد
اگردرنحوهرسيدنوبيانراهبهماكمككند؟زمانيكهكسانيروي
پرسشيكارميكنندكهبسياربزرگوپيچيدهبهنظرميرسد،اين
سوالمطرحاستكه:آياراهيوجودداردكهاززيرمجموعهاياز
سوالومسالهشروعكردوسپسبهتدريجآنراگسترشداد؟كه

اينعمومابهنتيجهميرسد.

حركتدرخلافجهتباد
برايايجادسوالشمابهدوچيزنيازداريد:آشنا

بودنباتكنولوژيهايجديدواميدبخش
وداشــتندوســتانشايسته.

تكنولوژيهايجديدعنصرســازندهايدههاياستارتآپشما
هستندوبحثوتبادلنظربادوســتانتانفضايياستكهشما
ميتوانيداينايدههارابهتكاملبرسانيد.بهدانشآموزاندبيرستاني
توصيهميكنيمانگشتخودرادرخلافجهتبادبگيريدوروي
مسائليكاركنيدكهحقانتخابوآزاديشمارابهحداكثرميرساند.
ايندرخواستيكقاعدهكليبرايبزرگسالاننيزهستوشايد
بهترباشدكهدرآنتجديدنظركرد:تاجاييكهميتوانيددرخلاف
جهتبادپيشبرويد.بهاحتمالزيادمردمآگاهانهاينرانميفهمند،
امايكنمونهازشغلهاييكهاصطلاحادرجهتبادومعمولومرسوم
هستند،ايناستكهمثلاشمابافرمتجاوابراييكبانككاركنيد.
آنهمباحقوقپرداختيخوب،كهايــنصراحتانمونهايازاين
شغلهاست.ارزشبازاربرايايننوعازشغلهابسياربالاتراست،
چراكهاختياروحقانتخابكمتريبرايآيندهبهشماميدهد.يك
شغلكههيجانوتازگيبيشتردرآنوجودداشتهباشد،حقوق
كمتريدارد،چراكهشمابايدتاوانكمبودنحقوقآنرابدهيدوآن
همبهدليلبهكاربردنمهارتهايجديدياستكهدراينراستا

يادميگيريد.

خطخطيكردن
چراگروههاييكهباهمكاريومشاركتيكديگرفعاليتميكنند،
نسبتبهافراديكهتلاشميكنندبهتنهاييروييكايدهكاركنند،
پيچيدهترهستند؟منگمانميكنمكهيكفعاليتزمانيبيشترين
نتيجهراخواهددادكهحاصلفعاليتهايتكيوگروهيدركنارهم
باشد.زمانيكهباهمهستيددربارهمسائلدشواربحثوگفتگو
ميكنيد،احتمالابهنتيجههمنرسيد.سپس،صبحروزبعد،زماني

كهدرحالحمامكردنهستيد
ايدهايبهذهنتانميرسد

كهچطورميتوانمسالهايكهدرتلاشبرايحلآنهستيدرابه
نتيجهرساند.بسيارمشتاقهستيدتاايدهبهدستآمدهراباديگران
مطرحكنيدتابتوانيدگرههايپيشروراحلكنيد.چهاتفاقيرخ
دادزمانيكهدرحالحمامكردنبوديد؟بهنظرمنايدههاتنهابه
صورتناگهانيبهذهنانسانخطورميكند،اماچهچيزبيشتري
ميتواندربارهآنگفت؟حمامكردنشبيهنوعيمديتيشناست.
شماهشيارهستيد،امامسالهايوجودنداردكهحواسشماراپرت
كند.درستدرچنينموقعيتهايياستكهذهنشماآزاداستتا
بههرجاييكهميخواهدسيركندكهدراينصورتاستكهمطالب
جديدبهذهنشماميرسد.چهاتفاقيميافتدزمانيكهذهنشما
سرگرداناست؟شايدهمانندخطخطيكردناست.بيشترآدمها
نسبتبهشخصيتيكهدارندحينخطخطيكردناشكالمختلفي
راميكشند.اينعادتهابياختياراست،اماتصادفينيست.شايد
اينكهاجازهبدهيدذهنشمادرميانايدههاسرگردانباشدهمانند
خطخطيكردنباشد.شمامطمئنارفتارهاوحالاتذهنيداريدكه
حينكاركردنآنهارافراگرفتهايدوزمانيكهشمامتوجهنيستيد،
همانرفتارراانجامميدهيد،اماگاهياوقاتتصادفادرعمل،شمااز
دستورالعملهاييكساندربارهبحثهايتصادفيورندماستفاده
ميكنيدكهبهاستعارهميتوانگفتكهيكدستورالعمل،بهطور

اشتباهبراييكبحثبهكاربردهميشود.

مسالهها
درايننظريهميتوانيدايدههاينامنظــموتصادفيرادركنار
همقراردهيدوببينيدبهچهنتيجهايميرسيد.آياداشتنيك
كتابخودكارمفيداســت؟آياميتوانيداينايدههاونظريهها
رابهيكمحصولتبديلكنيد؟زمانــيكهچنيننامنظمايدهها
راكناريكديگرقرارميدهيد،نــهتنهااحمقانهبهنظرنميآيند،
بلكهتنهاازنظرمعناييفهرستشماناقصاست.حتيميتوان
سوالرااينگونهمطرحكردكه:منظورازتبديل
نظريههابهمحصولچيست؟هيچگاه
سطحيبهايدههافكرنكنيد.
وقتياينگونهبهايدههافكر
ميكنيد،ممكناســتبه

چيزهايمفيديبرسيد.
برايداشتنايدههايخوببهتر
استرويچندينمسالهكاركنيد.
شمانميتوانيدتنهاباايدههاومسائل
نامنظموتصادفيشروعكنيد.شمامجبوريددر
ابتداباچندينمسالهشروعكنيد،سپساجازهدهيدذهنتان
درپيكشفايدههايجديدسرگردانباشد.درضمن،فهميدن
صورتمسالهبسياردشوارترازرسيدنبهجواباست.بيشتر
مردمهموارهترجيحميدهندمسائلراناديدهبگيرندوبهدنبال
ايدهبگردند.دليلآننيزبســيارواضحاست:مسائلومعماها

هموارهآزاردهندههستند.
اجازهبدهيدايندستورالعملراتكراركنمكه:پيداكردنراهحل
برايمسائلدشواراستوتجربهكردنهمينحسباعثميشود
كهشمابتوانيدآنراحلكنيد.سادهترازآنكهبهنظرميآيد،اين

دستورالعمليبرايتماميايدههاياستارتآپاست.
www.eghtesadonline.com

ايدههايخوباستارتآپيازكجاميآيند؟

بازاريابي هوشمند چيست؟
فشارهاي رقابتي در دنياي امروز بر بنگاه ها باعث 
شده اســت كه اهميت دانش را در حوزه هاي 
رقابتي به درســتي درك كرده و تلاش كنند از 
اين ابزار در جهت دســتيابي به اهداف رقابتي 
خود اســتفاده كنند. چنين پديده اي منجر به 
ظهور مفهوم جديدي با عنوان بازاريابي هوشمند 
شده است. بنگاه هاي امروزي با ورود فناوري هاي 
جديد اطلاعاتي و ارتباطــي و تكنولوژي هاي 
جديد مبتني بر وب توانسته اند ضمن برقراري 
روابط بلندمدت با مشتريان خود، به نحو موثرتري 
اطلاعات و دانش مربوط به مشــتريان خود را 
جمع آوري كرده و با پردازش به موقع اطلاعات، از 
اين داده ها در حوزه هاي رقابتي خود بهره  گيرند. 
به طور ســنتي داده هاي مربوط به مشــتريان 
از طريــق تحقيقات بازاريابي و سيســتم هاي 
اطلاعاتي مديريت جمع آوري و تفسير مي شوند. 

اهدافكليبازاريابيهوشمند
۱. تحليل عميق بازار

۲. پيش بيني بازار كه مي تواند قبل از اينكه رقبا 
سهم بازار خود را توســعه دهند، منافع جديد 

به وجودآمده در بازار را عايد سازمان كند. 
۳. بالا بردن ســطح رضايتمندي مشتريان كه 

مي تواند موجبات استمرار كسب وكار باشد. 
۴. شناسايي مشــتريان دائمي كه وفادارند كه 
مي توان با پيگيري رفتار آنان جهت گيري هاي 

كلان سازمان و استراتژيك را انجام داد. 
۵. تقسيم بندي مشتريان و متعاقبا ايجاد تنوع در 

روش برخورد با هر گروه از مشتريان
۶. افزايش كارايي ســازمان در امــور داخلي و 

شفاف سازي رويه فرايندهاي كليدي
۷. استاندارد ســازي و ايجــاد ســازگاري بين 

ساختارهاي سازمان
۸. تســهيل در تصميم گيري كــه جزو اهداف 

اساسي بازاريابي محسوب مي شود. 
۹. تشــخيص زودهنگام خطرات قبل از اينكه 
سازمان را به مخاطرات جدي بكشاند و شناسايي 
فرصت هاي كسب وكار قبل از اينكه رقبا آن را 

تصاحب كنند. 
www.bazaremarketing.blog.ir

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

وضعيتاحساســيمابرمبناياينكهروي
چهچيزيتمركزوتوجهداريم،بروزداده

ميشود.
هنگاميكهمارويمشــكلاتپيشروي

خودمتمركزميشــويم،خيليســريع
دچــاراحساســاتمنفيواســترس
خواهيمشــدكههــردواينهــاهماز
مهمترينعواملكاهشكاراييمحسوب

ميشوند.
درمقابلهنگاميكهرويراهحلهاواعمالي
كهسبببهبودعملكردميشوند،تمركز
ميكنيمدرمااحساســاتمثبتبهوجود
ميآيدواعتمادبهنفسبيشــتريكسب
ميكنيمواينباعثبالارفتنبازدهيكاري

ماخواهدشد.
بنابراينرويراهحلهاتمركزكنيدوزمان
زياديراصرففكركردنبهصورتمساله

نكنيد.ازبرخياحساساتمنفيمانندخشم
نيزپرهيزكنيدزيراچنينحسيذهنرابه

وضعيتتدافعيميبرد.
قرارگرفتنذهندرحالتتدافعيبهمدت
طولاني،ســببازبينرفتنتواناييحل
مسالهوخلاقيتميشــودواينحالتنيز
خودباعثايجاداسترسدائميخواهدشد
وحتيدربلندمدتميتواندبرسلامتيما

اثربگذارد.
استرسيكيازعواملاصليعدمموفقيت
است.بنابراينســعيكنيدازعصبانيت،
حسادتوموارديازايندستپرهيزكنيد.
@ PracticalManagement

به صورت مساله فكر نكنيد

چگونه خوش بيني را چاشني زندگي خود كنيم؟
مطمئنا در خلال روزهايي كه زندگي به كام شما بوده است، طعم تلخ اتفاقات 
مايوس كننده را هم چشيده ايد. اما آيا هنگام مواجهه با سختي ها، نيمه پر ليوان را 
مي بينيد يا دائما به نيمه خالي ليوان توجه مي كنيد؟ با جواب دادن به اين سوال 
مشخص مي شود چقدر در زندگي روزمره تان خوش بين يا بدبين هستيد. اگر در 
جواب، شجاعانه اعتراف كرديد كه بخش قابل توجهي از نگرش تان در زندگي به 
زهر بدبيني آلوده است، حتما نياز داريد با مطالعه راهكارهايي اين عينك بدبيني 
را از چشم تان برداريد. با ما همراه باشيد تا به اتفاق ياد بگيريم چگونه خوش بيني 

را چاشني زندگي خود كنيم. 
 

احساساتخودرابشناسيد
خوشبيني به اين معني نيست كه بايد هميشه شاد باشيد. اينكه به اجبار سعي 
كنيد خودتان را حتي در مواقع بحراني شاد جلوه بدهيد، رفتار اشتباهي است. 
در عوض، خودتان را با گستره  متنوع احساساتي وفق دهيد كه در مقاطع مختلف 
زندگي بروز مي كنند و بپذيريد احساسات منفي مانند احساسات مثبت، بخشي 

طبيعي از تجربيات زندگي هستند. 

تكگوييهايدرونيخودرابررسيكنيد
براي اينكه بدانيد آيا ديدگاه تان نسبت به زندگي معمولا خوشبينانه است يا 
بدبينانه، بد نيست نگاهي به محتواي تك گويي هاي دروني  خود بيندازيد، يعني 
همان حرف هايي كه در ذهن  با خودتان مي زنيد. توصيه مي شود تك گويي هايي 
را كه در طول يك روز با خودتان داريد، بررسي كنيد و ببينيد كدام يك از اشكال 
تك گويي هاي منفي نگرانه اي را كه در ادامه آمده است، به دفعات زياد مرتكب 
شده ايد: آيا عادت داريد جوانب منفي هر اتفاقي را بزرگ كنيد و تمامي جوانب 
مثبتش را ناديده بگيريد؟ آيا در مواجهه با اتفاقات منفي، معمولا خودتان را به 
صورت خودكار سرزنش مي كنيد؟ آيا در هر موقعيتي، انتظار بدترين حالتش 

را مي كشيد؟ 

درزندگيبهدنبالجوانبمثبتبگرديد
تفكر مثبت يكي از مهم ترين اقداماتي است كه بايد براي تبديل شدن به يك فرد 
حقيقتا خوشبين در پيش بگيريد. بايد تك گويي هاي دروني  خود را در جهتي 
تغيير بدهيد كه بتوانيد هم در خودتان و هم محيط اطراف تان، روي جوانب 

مثبت تمركز كنيد. تفكر مثبت تاثير بسزايي روي سلامت ذهن و جسم دارد. 

هرروزجملهمثبتنگرانهيادداشتكنيد
با يادداشت كردن جملات كوتاهي كه مثبت انديشي شما را تقويت مي كند، 
مي توانيد بــه انجام پذيري كاري كه قصد انجامش را داريــد، باور پيدا كنيد. 
جملاتي بنويســيد كه با ديدن آنها يادتان بيفتد ســعي داريد چه بخشي از 
ديدگاه تان را نسبت به زندگي تغيير بدهيد. اين جملات را در مكان هايي از قبيل 
داخل كمد يا كناره هاي صفحه نمايش رايانه نصب كنيد تا هر روز جلوي چشم  
باشند. موارد زير چند نمونه از جملات مثبت نگرانه اي هستند كه مي توانيد 
هر روز از ديدن آنها انرژي بگيريد: »هر كاري امكان پذيره«؛ »اين شرايط دور و 
برم نيست كه به من شكل مي ده، بلكه خود منم كه به شرايط دور و برم شكل 
مي دم«؛ »تنها چيزي كه تحت كنترل منه، طرز برخوردم نسبت به زندگيه«. 

خودتانراباديگرانمقايسهنكنيد
بسياري اوقات احساس حسادت موجب ايجاد افكار منفي مي شود. يادتان باشد 
هميشه كساني هستند كه اگر خودتان را با اين افراد مقايسه كنيد، خواهيد ديد 
اوضاع خودتان به مراتب مطلوب تر است؛ بنابراين از مقايسه هاي منفي با ديگران 

بپرهيزيد و روي نقاط مثبت تكيه كنيد. 

درهرفرصتيلبخندبزنيد
مطالعات نشان داده است افرادي كه چهره شان را به يك لبخند دلپذير مزين 
مي كنند، نسبت به زمان حال و آينده احساس خوشحالي و خوشبيني بيشتري 
پيدا خواهند كرد. خوشبيني چيزي نيست كه از خود مغز به بيرون تراوش كند، 
بلكه از تعامل  فرد با دنياي پيرامونش ناشي مي شود. جنبه هايي از پيرامون تان 
را كه موجب نارضايتي  شما هستند، شناسايي كنيد و با صرف وقت و انرژي در 

جهت بهبودشان گام  برداريد. 

دراتفاقاتمنفيبهدنبالجوانبمثبتباشيد
بسياري از افراد به طور طبيعي عادت دارند فقط روي جوانب منفي هر اتفاقي 
تمركز كنند و جوانب مثبتش را ناديده بگيرند. براي مقابله با اين تمايل مضر، 
يك نمونه از اتفاقات منفي زندگي تان را در نظر بگيريد و در اين اتفاق خاص به 
دنبال جوانب مثبت بگرديد. مطالعات نشان داده است توانايي يافتن جوانب 
مثبت در اتفاقات تلخ يكي از اجزاي كليدي خوشبيني است و در بهبود استرس، 
افسردگي و كيفيت ارتباطات افراد با ديگران نقش دارد. اين تمرين را كه فقط 
۱۰ دقيقه زمان لازم دارد، روزي يك بار به مدت سه هفته انجام بدهيد. در پايان 

سه هفته خواهيد ديد چقدر خوش بين تر شده ايد. 
www.bartarinha.ir
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